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امسـال میلیارد هـا میلیـارد ویـروس مرگ بـار برابـر سـینما صف آرایـی کردنـد تـا هـزاران هـزار تماشـاگر را از تماشـای فیلـم 
دلخواهشـان در سـالن های نمایش محروم کنند و جان سـینما را بگیرند. حالا جشـنواره فیلم فجر، این یادگار خاطره سـاز 
نسـل های عاشـق، در سـی ونهمین سـال حضـورش می خواهـد صف آرایـی ایـن فـوجِ یغماگـرِ جانِ سـینما را در هم بشـکند 
و از سـنگر فضـای مجـازی، بـه عاشـقان نویـد دهـد کـه عشـق هرگـز نمی میـرد. هـر چنـد فضـای مجـازی، قلمـرو شایسـته ای 
بـرای محبوب تریـن و پرمشـتری ترین جشـنواره سـینمای ایـران نیسـت و نمی توانـد شـور و حـال و سـرزندگی واقعـی اش را 
آن چنان که همواره بود، جلوه گر سـازد، اما شـاید بشـود با آویختن پوسـتر جشـنواره و دیوارکوبِ تصویر انبوه تماشـاگرانِ 
مشـتاقِ سـال های پیش، بر سـردر سـینما ها و چشـم انداز گذرگاه ها و آذین بسـتن شـهر، به کوری چشـم کرونا، رنگ ورویی 
غیرمجـازی بـه آن فضـای مجـازی افـزود و اندکـی از حقیقـتِ خاطره هـای دل نشـین سـالیان گذشـته را بـرای رهگـذران زنـده 
کـرد. حیـف اسـت جشـنواره دربسـت سـاکن فضـای مجازی باشـد و اثـری از آن در کـوی و برزن نبینیـم... امـان از پروتکل های 
بهداشـتی و فاصله گـذاری اجتماعـی کـه ناگزیـر جشـنواره را از مـا جـدا می کنـد و درد و نفریـن بـر کرونا که این جدایی دسـت 

او بود و... هسـت.
سـینما مردمی تریـن هنـر روزگار ماسـت. مـردم در تنگنـای حادثه هـا و بـرزخ بیم هـا و امید هـا همیشـه بـا سـینما هم سـاز 
و هم نـوا بوده انـد. بـر آینـه پـرده سـفیدِ سـینما، همـواره غم هـا و شـادی ها و رویا هـا و آرزو هاشـان را دیده انـد و از تلـخ و 
شـیرینِ قصه هـای سـینما الهـام گرفته انـد تـا برابـر ناهنجاری هـای زندگـی طاقـت بیاورنـد و از پیشـامد های ناگـوار )مثـل 
همین کرونای نابه کار( سـرخورده نشـوند. در جهان سـینما زندگی زیباسـت...گرمی بازار جشـنواره فیلم فجر هم از گرمای 
حضـور مـردم اسـت. هرسـال خُـرد و کلان و پیـر و جـوان بـه اسـتقبالش رفته انـد. در سـوز و سـرما و بـرف و بـارانِ بهمن مـاه 
برایـش صـف کشـیده اند و از حضـور در ایـن ضیافـت خیابانـی لـذت برده انـد. حتـی اگـر نتوانسـته اند راهـی بـه درون سـالن 
سـینما بـاز کننـد و فیلمـی ببیننـد. پیونـد مـردم بـا ایـن جشـنواره رازی دارد کـه هنـوز بـرای مـن ناشـناخته اسـت. تنها شـوق 
فیلـم دیـدن بهانـه اسـتواری ایـن پیونـد نیسـت. جشـنواره در فضـای مجـازی چقـدر می توانـد جاذبـه آن راز پشـت پـرده را 
داشـته باشـد؟ نمی دانـم. خـب، به هرحـال بـا هر شـگرد و ترفندی بایـد روی کرونا را کم کنیـم، نگذاریم این مـردم آزارِ هرجایی 
خاطره سـازترین جشـنواره مان را تعطیـل کنـد. امـروز وقـت آزمـودن تدبیـر مدیـران سینماسـت. »بیـار آن چـه داری ز مـردی 
و زور« حـالا کـه سـایه مـرگ بـر زندگـی سـنگینی می کنـد و هـردم خبـر مـرگ نابه هنـگام عزیـزی، دلـی را مـی آزارد، سـینما و 
جشـنواره و هـر رویـداد هنـری و فرهنگـی دیگـری که در جـان و دل مردم شـوری برانگیزد، نوش دارویی امیدبخش اسـت. در 
این وانفسـا، من نقش سـینما را شـورانگیزتر می دانم. خودم از پیچ وخم دشـواری های زندگی با عشـق این هنر گذشـته ام 

کـه بـه حـالا رسـیده ام و هنـوز در هوایـش بـا عشـق نفـس می کشـم.
خدا ستاره این سینما نگه دارد گذشته من و جانان به سینما ماند    

نمی میرد هرگز  عشق 

طهماســبصلحجو
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 جزئیات اکران آثار جشنواره در 
سینماهای مردمی

با قطعی شدن نمایش آثار جشنواره فیلم فجر 
برای مخاطبان، جزئیات چگونگی نحوه اکران آثار 
شیوه نامه های  رعایت  با  تهران  سینماهای  در 
بهداشتی از سوی مدیر امور سینماهای جشنواره 

فیلم فجر اعلام شد.
سالن هایی  تعداد  به  اشاره  با  فرجی  محمدرضا 
آمد،  خواهد  در  نمایش  به  آن ها  در  فیلم ها  که 
و  تهران  در  مرکز   41 و  سالن   70 امسال  گفت: 
شهرستان های پیرامون پایتخت را برای جشنواره 
انتخاب کردیم که این سالن ها در مناطق مختلفی 

از شهر تهران قرار گرفته اند.
فرجی درباره سالن های اختصاص یافته به نمایش 
فیلم های جشـــــــنواره در تــــــهران و شهرستان ها 
توضیح داد: به جز سه سینمای کیان، راگا و تماشا 
که قیمت بلیت آن ها 20 هزار تومان است، باقی 
بلیت های جشنواره به قیمت 30 هزار تومان به 
بلیت در شهرستان های  فروش می رسد. قیمت 
به  تومان  هزار   20 قیمت  با  هم  تهران  اطراف 
فروش خواهد رسید. تا کنــــــــون چهار سینمای 
فجر در اسلامشهر، فرهنگ در رباط کریم، سینما 
کارون و سینما نسیم در نسیم شهر و سینما هنر 
در پیشوای ورامین برای اکــــــــران فیـــــــــــلم ها در 
خارج از تهران در نظر گرفته شده است. هم چنین 
در  مدیران  پی گیری های  و  حمایت ها  با  امسال 
سازمان سینمایی چهار پردیس سینمایی جدید 
هدیش مال، صبا مال، نارسیس و لوتوس مال 
در جدول برنامه سینماهای مردمی میزبــــــــــــــان 

مخاطبان جشنواره هستند. 
غ  طبق اعلام مدیر امور سینماهای جشنواره فار
سالن  هر  در  سینما،  سالن های  ضدعفونی  از 

چیدمان صندلی ها به گونه ای طراحی شده که فاصله اجتماعی به درستی 
رعایت شود. 

هم چنین برنامه سینماهای مردمی سی ونهمین جشنواره فیلم فجر به تفکیک 
سینماها و 70 سالن سینما در تهران روز 11 بهمن ماه در کانال رسمی جشنواره 

منتشر شد.
 برنامه های ویژه تلویزیون برای پوشش جشنواره 

فیلم فجر
با آغاز سی ونهمین دوره جشنواره فیلم فجر برنامه های متعدد و متنوعی در 

تلویزیون به پوشش اخبار و اتفاقات این رویداد سینمایی خواهند پرداخت.
در همین راستا، برنامه »سینمایش« در قالب یک برنامه  20 دقیقه ای ویژه 
جشنواره فیلم فجر در ایام برگزاری این رویداد با اجرای ساره جامعی هر شب 

از ساعت 22:30 روی آنتن شبکه نمایش خواهد رفت.
در شبکه سه هم ویژه برنامه سینمایی »هفت« به پوشش جشنواره و نقد و 
بررسی آثار آن می پردازد و از شامگاه شنبه 11 بهمن ماه هر شب ساعت 23:45 

با اجرای محمدحسین لطیفی روی آنتن می رود.
برنامه »سینما آی فیلم« هم در شب های سی ونهمین جشنواره فیلم فجر به 
انعکاس اخبار جشنواره و تحلیل و بررسی آثار نمایش داده شده می پردازد و در 
روزهای جشنواره، هر شب ساعت 23:30 به مدت 10 دقیقه به صورت روتین 
پخش خواهد شد. این برنامه به چهار زبان فارسی، فارسی دری، انگلیسی و 
عربی روی آنتن خواهد رفت که حسام فردین مجری بخش فارسی، نادیا پروانی 
انگلیسی و مصزفی  مجری بخش فارسی دری، سارا عظیمه مجری بخش 

غافلی مجری بخش عربی است.
 برگزاری دومین نشست خبری مجازی دبیر جشنواره 

فیلم فجر
سی ونهمین  دبیر  طباطبایی نژاد،  سیدمحمدمهدی  خبری  نشست  دومین 
برگزار شد.  جشنواره فیلم فجر، به شکل مجازی عصر شنبه، 11 بهمن ماه، 
برگزاری  جزئیات  و  اخبار  آخرین  ارائه  ضمن  نشست  این  در  طباطبایی نژاد 
نمایندگان  پرسش های  پاسخ گوی  مجازی  صورت  به  سی ونهم،  جشنواره 

رسانه ها بود.
هم چنیـن نحـوه طـرح سـوالات اهالـی رسـانه در ایـن نشسـت مجـازی، بـه 
روال نشسـت اول دبیـر جشـنواره بـه صـورت ارسـال سـوال از طریـق مجازی 

یـا تلفنـی بود.

جزئیـات اکـران آثـار در سـینماهای مردمـی، برنامه هـای ویـژه تلویزیـون بـرای پوشـش ایـن رویـداد سـینمایی و نشسـت خبـری مجـازی دبیر 
جشـنواره از جملـه مهم تریـن اخبـار سـی ونهمین دوره جشـنواره فیلـم فجـر در روزهـای گذشـته بـود.

استقبال70سینماازمخاطبانجشنواره
مروری بر مهم ترین اخبار جشنواره سی ونهم
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  آخرین جزئیات برگزاری جشنواره 
فیلم فجر از زبان دبیر

آخرین جزئیــــــــات برگزاری سی ونهمیـــــــــــن دوره 
جشـنواره فیلـم فجـر، موضـوع برنامـه تلویزیونی 
»شـهر فرنگ« بود که با حضور سیدمحمدمهدی 
طباطبایی نژاد، دبیر جشـنواره فیلم فجر، از شـبکه 

خبر پخش شـد.
بـر  تاکیـد  بـا  طباطبایی نـژاد  سـیدمحمدمهدی 
این کـه تمـام تـلاش برگزارکننـدگان جشـنواره ایـن 
اسـت کـه نگذارنـد شـعله لـرزان سـینما خامـوش 
شـود، در ایـن برنامـه گفـت: جشـنواره فیلـم فجـر 
به کمک سـینما آمد و امیدواریم مردم به سـینما 
بازگردنـد و شـرایط پاندمـی بـه گونه ای پیـش برود 
دعـوت  آثـار  تماشـای  بـرای  راحت تـر  را  مـردم  کـه 
کنیم. راحت ترین کار تعطیل کردن جشنواره بود، 
امـا ایـن کار را نکردیـم. البتـه فراهـم کـردن شـرایط 

برپایـی جشـنواره در ایـن دوره، کار راحتـی نیسـت، امـا مـا سـختی را بـه جـان 
خریدیـم.

او بـا بیـان این کـه در شـیوه اول برپایی جشـنواره، قـرار بر نمایش فیلم ها نبود، 
بیان کرد: گمان می کردیم 40 فیلم به جشـنواره برسـد. زمانی که اعلام کردیم 
جشـنواره فیلم فجر برگزار می شـود، تهران در وضعیت قرمز قرار داشـت و فکر 
می کردیـم فیلم هـا فقـط داوری می شـوند، امـا در ادامـه با بهبـود وضعیت، به 

گزینه نمایش فیلم های نامزدشـده رسیدیم.
طباطبایی نژاد با تاکید بر این که حذف هیئت انتخاب ادای احترام به فیلم سازانی 
بود که در شرایط کرونا فیلم ساختند، اما این هیئت از ارکان جشنواره فجر 
غ از زاویه دولتی بودن و تولید آثار از سوی ارگان ها و  است، گفت: داوران فار
نهادها فیلم ها را داوری کردند و سخت گیری ویژه ای در داوری نداشتیم و تنها 
یک فیلم از داوری باز ماند که شرایط خاصی داشت. 56 فیلم بدون منع نظارتی 
اصلاحات  هم  مهدویان  محمدحسین  فیلم  گذاشتند.  سر  پشت   را  داوری 

متعددی نداشت و روال طبیعی را برای اخذ پروانه نمایش طی کرد.
دبیــر ســی ونهمین جشــنواره فیلــم فجــر بــا اشــاره بــه فعالیــت هیئــت داوران 
گفــت: الحمــدالله در ایــن دوره تیــم داوری مــا یــک تیــم ســرپنجه و ســرحال 

آخریــن جزئیــات برپایــی جشــنواره فیلــم فجــر، تولیــدات ســینمای ایــران در بحــران کرونــا، حضور بازیگــران سرشــناس در فیلم های جشــنواره 
ســی ونهم و... ســرخط مهم تریــن اخبــار رســانه ها دربــاره جشــنواره فیلــم فجــر اســت

تدارکیبرایرویدادبزرگسینمایایران
بازتاب اخبار جشنواره فیلم فجر در رسانه ها
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خبـــــــــــــــر

بــود کــه از صبــح تــا پاســی از شــب فیلــم  دیدنــد 
و بــا دقــت و بــدون چشم پوشــی آثــار را تماشــا 
کردنــد. آن هــا بــا یــک تــلاش نفس گیــر مســیر 
را طــی کردنــد، ســهل انگاری در مسیرشــان رخ 
نــداد و مــن شــاهد بــودم کــه آثــار را بــا دقــت 
دیدنــد. حتــی برخــی از آثــار را کــه نیــاز بــه بررســی 
ــج  ــد و نتای ــی کردن ــد، بازبین ــار دیدن ــت، دو ب داش
خوبــی هــم داشــتند کــه نتایــج داوری آن هــا را 

ــد. ــم دی خواهی
جشـنواره  گفـت:  برنامـه  از  دیگـری  بخـش  در  او 
شـیوه نامه دارد و در این سـال ها نسبتا رویه ثابت 
بـا تفاوت هایـی جزئـی داشـته اسـت، امـا امسـال 
کرونا شـرایط را تغییر داد. در کل جشـنواره متعهد 
فیلـم  اسـت. معتقـدم جشـنواره  بـه شـیوه نامه 
فجـر نیـاز به تغییر بنیادین نـدارد، امـا فکر می کنم 
بـه عنـوان مثال، یـک جایزه دسـتاورد فنـی کفایت 
می کنـد و بهتـر اسـت باقـی جوایـز بـه جشـن خانه 

سـینما منتقل شـوند.
طباطبایی نژاد دربـــــــــــــــــاره آسیب های احتمالی 
جشـنواره از داوری گفـت: قضـاوت همیشـه مـورد 
کـه  نمی افتـد  اتفـاق  هرگـز  می گیـرد.  قـرار  نقـد 
جشـنواره بدون حاشـیه ای داشـته باشـیم، زیرا در 
خـلال آن، تمـام ارکان یک فیلم مورد قضـاوت قرار 
می گیـرد. مـن معتقـدم جشـنواره باید نقد شـود، 
امـا این کـه ایـن رویـداد را بـه بهانـه نقـد، یـک سـال 
تعطیـل کنیـم تـا بتوانیـم بـه بررسـی آن بپردازیـم، 
قطعـا اتفاقـی نمی افتـد و مسـیر جشـنواره بایـد 

ادامـه داشـته باشـد.
دبیــر جشــنواره هم چنیــن بــا اشــــــــــــاره بــه این که 
قــرار نیســت تمــام محصــولات ســینمای ایــران در 
جشــنواره فیلــم فجــر بــه نمایــش گذاشــته شــود، 
گفــت: جشــنواره بایــد هــم ویتریــن و هــم رقابــت 
باشــد. برخــی فیلم هــا فقــط گیشــه دارنــد و شــأن 
حضــور در جشــنواره را ندارنــد. مخاطــب عــام و 
خــاص جشــنواره بایــد در ایــن رویــداد، برآینــدی 
جشــنواره  طــول  در  را  ایــران  ســینمای  از  کلــی 

ببیننــد.

 خط تولید در سال بحران
سـال  در  تهیه کننـدگان  و  فیلم سـازان  فعالیـت 
کرونازده 99، سـوژه گزارشـی در باشگاه خبرنگاران 
جوان شد که در بخشی از آن آمده است: 16 فیلم 
غ سی و نهمین جشنواره  به بخش سـودای سیمر

فیلـم فجـر فجـر راه یافتنـد. در ایـن میان و در کنار اسـامی نام آشـنای سـینمای 
ایـران، در شـمایل کارگـردان، نویسـنده، بازیگـر و...، نـام تهیه کنندگانـی هـم بـه 
چشـم می آیـد که پیـش از این در مقام بازیگـر، چهره پرداز، یا کارگـردان حضوری 

مسـتقل در جشـنواره فیلم فجر داشـتند.
محمدحسـین قاسـمی، جواد نوروزبیگی، آیدا پناهنده، ابراهیم اصغری، علی 
مصفـا، مهـدی صبـاغ زاده، عبـدالله اسـکندری، علـی اوجـی، روح الله بـرادری، 
علی سـرتیپی و... از جمله چهره هایی هسـتند که توانسـتند امسـال به عنوان 

تهیه کننـده فیلمـی را تولید کنند.

 بازیگران سرشناسِ سی ونهمین جشنواره فیلم فجر
دوره  سـی ونهمین  در  حاضـر  فیلم هـای  در  سرشـناس  بازیگـران  حضـور 
در  خبرآن لایـن  خبرگـزاری  کـه  بـود  سـوژه ای  هـم  فجـر  فیلـم  جشـنواره 
گزارشـی بـه آن پرداخـت. در بخشـی از ایـن گـزارش آمـده اسـت: امسـال، در 
سـی ونهمین جشـنواره فیلـم فجـر، بـا وجـود کاهـش آثـار بخـش مسـابقه، 
غ بلورین، با  بازیگـران سرشناسـی در فیلم هـای مختلـف، بـرای کسـب سـیمر

می کننـد. رقابـت  هـم 
هدیـه تهرانـی، النـاز شاکردوسـت، بـاران کوثـری، بهـرام رادان، هوتـن شـکیبا، 
حامـد بهـداد، پارسـا پیروزفـر، محسـن تنابنـده، رضا عطـاران و... تنها بخشـی از 
بازیگـران چهـره ای هسـتند کـه در جشـنواره امسـال، روی پرده سـینماها دیده 

خواهند شـد.

 جزئیات اهدای سیمرغ مردمی در جشنواره فیلم فجر
غ مردمــی در جشــنواره فیلــم فجــر موضوعــی بــود  جزئیــات اهــدای ســیمر
کــه خبرگــزاری صبــا بــه آن پرداخــت کــه در بخشــی از گــزارش ایــن رســانه در 
ــاره آمــده اســت: تماشــاگران ســی ونهمین دوره جشــنواره فیلــم فجــر  این ب
ــاب  ــرای انتخ ــود را ب ــا و آرای خ ــا را تماش ــی، فیلم ه ــاص کرونای ــرایط خ در ش
بهتریــن فیلــم از نــگاه تماشــاگران ثبت خواهنــد کــرد. در نمایش های مردمی 
ســی ونهمین دوره جشــنواره ملــی فیلــم فجــر، در هــر ســالن نمایندگانــی از 
ســازمان ســینمایی حضــور خواهنــد داشــت تــا بــر عملکــرد ســینماداران در 
ــذاری  ــت فاصله گ ــد. رعای ــارت کنن ــتی نظ ــای بهداش ــت پروتکل ه ــه رعای زمین
 30 ظرفیــت  اســاس  بــر  بلیت فروشــی  تماشــاگران،  صندلی هــای  میــان 
ــری از تجمــع تماشــاگران و فراینــد ضدعفونــی ســالن ها از  درصــدی، جلوگی
ــر ســینماداران اســت.  مــوارد مــورد توجــه ســازمان ســینمایی در نظــارت ب
دســت اندرکاران ســمفا از طریــق پیامــک، آرای تماشــاگران را بــرای فیلم هــای 

ســی ونهمین جشــنواره ملــی فیلــم فجــر جمــع آوری خواهنــد کــرد.

  آخرین آمار از بلیت فروشی جشنواره فیلم فجر
بلیت فروشـی سـینماهای مردمی در سی ونهمین دوره جشـنواره فیلم فجر از 
سـاعت 14 شـنبه 11 بهمن ماه آغاز شـد و در نخسـتین روز 44 هزار و 312 بلیت 

به فروش رسـید.
از این تعداد 10 هزار و 734 بلیت در سامانه ایران تیک، 33 هزار و 523 بلیت 

در سامانه سینماتیکت و 55 بلیت در سامانه گیشه 7 فروخته شد.
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دومین نشست خبری مجازی سیدمحمدمهدی 
طباطبایی نـــــــــــــژاد، دبیــــــــــر ســـــــــــــی ونهمین 
دوره جشـنواره فیلم فجر، عصر شـنبه، 11 بهمن، 

در سـالن همایش های برج میلاد برگزار شـد.
در ابتـدای ایـن نشسـت مسـعود نجفـی، مدیـر 
روابـط  عمومـی جشـــــــــــنواره فیلـم فجـر، گفت: 
بـه همـه اهالـی رسـانه و مخاطبــــــــــان نشسـت 
فیلـم  جشـنواره  سـی ونهمین  )آن لایـن(  برخـط 
حضـور  بـرای  سـالن  ایـن  می کنـم.  سـلام  فجـر 
تعـداد محـدودی از اهالـی رسـانه آمـاده شـده و 
صندلی هـای اضافـه را حـذف کردیـم تـا بتوانیم با 

سـلامت ایـن نشسـت را بگذرانیـم.
سـپس محمدمهــــــدی طباطبــــــــــایی نــــــــــژاد 
بـه  فجـر  دهـه  ایـام  رسـیدن  فـرا  تبریـک  ضمـن 
کـه  فجـر  جشـنواره  روز   10 گفـت:  ایـران،  مـردم 
از  آن ورق می خـورد،  ایـران در  تقویـم سـینمای 
فـردا شـروع می شـود. امیـــــدوارم آثـــــــــــــــــاری 
کـه دوسـتان می بیننـد، مقبولشـان واقـع شـود. 
سـی ونهمین  برگـزاری  بـه  تصمیـم  کـه  ابتـدا  در 
جشـنواره فیلـم فجـر گرفتیـم، شـهرهای مختلـف 
از جملـه تهـران در وضعیـت قرمـز کرونایـی قـرار 

داشـتند و پیش بینـی مـا ایـن بـود کـه فیلم هـا را تنهـا بـرای داوران نمایـش 
دهیـم، امـا خوش بختانـه شـرایط شـیوع کرونـا بـه نحـوی پیـش رفـت کـه بـا 
کاهـش وضعیـت وخیـم کرونـا، امکانـی برایمان فراهم شـد تا جشـنواره را در 
دو سـطح دیگر یعنی برای منتقدان و اهالی رسـانه و مخاطبان برگزار کنیم. 
دبیـر جشـنواره دربـاره محل هـای برگـزاری جشـنواره گفـت: جشـنواره فیلـم 
فجر امسـال به صورت کامل در 70 سـالن سـینما برگزار خواهد شـد و همه 
16 اثـر حاضـر در جشـنواره در اسـتان ها بـه نمایـش در خواهـد آمـد. در واقـع 
امسـال در شـرایطی عادلانه علاقه مندان به سـینما می توانند تمامی آثار را 

ببیننـد و در آرای مردمـی هـم شـرکت کنند. 
تلفـن  خـط  روی  بـه  کـه  خبرنـگاران  سـوی  از  پرسـش  طـرح  بـا  نشسـت 
می آمدنـد، یـا سوالشـان را مکتـوب مطـرح می کردنـد، ادامـه یافـت. علـی 
صفـری از خبرگـزاری میـزان در پرسشـی علـت کاهـش تعـداد آثـار را جویا شـد 
کـه طباطبایی نـژاد در پاسـخ گفـت: درنهایـت 16 فیلـم بـرای نمایـش انتخـاب 
غ داوری می شـوند.  شـدند. از ابتـدا هـم اعـلام کردیـم فیلم هـا بـرای سـیمر
تعـداد آثـار بـه گونـه ای نبـود کـه 10 روز نمایـش فیلـم داشـته باشـیم و بایـد 
از ابتـدا یـا انتهـا دو روز را کـم می کردیـم. ایـن دو روز کمتـر یـک حسـن داشـت 
کـه روز 21 و 22 بهمـن را بـه نمایـش بهتریـن فیلم هـای جشـنواره اختصـاص 
دهیـم تـا علاقه مندانـی که نتوانسـتند فیلم ها را ببینند، بتوانند به تماشـای 

آثـار بنشـینند.
او در پاسـخ بـه پرسـش حامـد نیکومـرام از سـوره سـینما، دربـاره همـکاری 
جشـنواره فیلـم فجـر با سـمفا و وضعیـت این سـامانه برای فـروش بلیت ها، 

برگزاریجشنوارهباامیدوزیرسایه
پروتکلهایبهداشتی

گزارش دومین نشست خبری دبیر جشنواره فیلم فجر
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توضیـح داد: همـه تمهیـدات لازم را دوسـتان مـا 
بـا همـکاری سـامانه های فـروش انجـام داده انـد 

و مشـکلی هـم وجـود نداشـته اسـت. 
سـپس رامیـن مارالـی از صبـح سـینما پرسشـی 
جشـنواره  در  مردمـی  آرای  سرنوشـت  دربـاره  را 
در  جشـنواره  دبیـر  کـه  کـرد  مطـرح  سـی ونهم 
آرای  بـرای  رأی گیـری  داد:  توضیـح  او  بـه  پاسـخ 
کـه  عزیزانـی  تمامـی  و  می افتـد  اتفـاق  مردمـی 
ارسـال  برایشـان  وارد سـامانه می شـوند، کـدی 
خواهـد شـد و پـس از پایـان سـانس می تواننـد 
بـا آن وارد سـمفا شـوند و رأی خـود را ثبـت کنند. 
درنهایـت آرا جمـع آوری می شـود و در اختیـار دبیر 

می گیـرد. قـرار 

 صرف نظر کردن از نمایش 
فیلم های خارج از مسابقه

علـی نعیمـی از خبرگـزاری ایلنـا هـم دربـاره علـت 
فرصـت نـدادن بـه فیلم هـای خـارج از جشـنواره 
بـرای نمایـش در سـینمای اهالـی رسـانه پرسـید، 
این بـاره گفـت: بحث هـای  کـه طباطبایی نـژاد در 
اگـر  امـا  شـد،  انجـام  خصـوص  ایـن  در  جـدی 
می خواسـتیم تعداد آثاری را خارج از مسـابقه به 
نمایـش بگذاریـم، بایـد از صبح شـروع می کردیم. 
و  بـود  همـراه  مشـکلاتی  بـا  هـم  صبـح  سـانس 
مـا را در رعایـت پروتکل هـا یـا حضـور خبرنـگاران 
و منتقـدان بـا مشـکل رو بـه رو می کـرد، کـه از آن 

کردیـم. صرف نظـر 
حمیـد  پرسـش  بـه  پاسـخ  در  طباطبایی نـژاد 
نمایـش  امـکان  دربـاره  سـینماناب  از  غفاریـان 
سـینماها،  تمامـی  در  جشـنواره  فیلم هـای 
جشـنواره  در  بسـیاری  سـالن های  داد:  توضیـح 
تعـداد  دلیـل  همیـن  بـه  و  دارنـد  حضـور 
نمایش هـای مـا هـم زیـاد اسـت و گمـان می کنـم 

نباشـد. منطقـی  شـاید  تعـداد  ایـن  از  بیـش 
نگاتیـو و سیاه و سـفید هـم  از  امیـر فرض اللهـی 
بخـش  داوران  هیئـت  ترکیـب  کیفیـت  دربـاره 
سـی ونهم  جشـنواره  کوتـاه  فیلـم  و  مسـتند 
سـوال کرد کـه دبیر جشـنواره در این باره توضیح 
داد: ترکیـب هیئـت داوران ایـن دو بخش کامل و 
موفق اسـت. در بخش داوری فیلم های مسـتند 
چهـره ای ماننـد محمدعلـی فارسـی حضـور دارد 
که از پیش کسـوتان جشـنواره اسـت. در بسـیاری 
و  کـرده   کسـب  متعـدد  جوایـز  جشـنواره ها  از 
سـابقه او نیـاز بـه معرفـی نـدارد. سـام کلانتـری 

و محمـد کارت هـم جایـزه گرفته انـد. در هیئـت داوران فیلم هـای داسـتانی 
امسـال ترکیبی جوان، قبراق، هم دل و کوشـا در کنار جشـنواره قرار گرفت و 
اگـر ترکیـب داوری مـا جـز این بود، ایـن 57 فیلم با این دقت داوری نمی شـد. 
مـن شـهادت می دهـم مجموعـه داوران مـا کـه ترکیبـی از داوران جـوان و 
پیش کسـوت بودنـد، کارشـان را بـه شایسـتگی انجـام دادنـد. از جملـه آقـای 
پورصمـدی  آقـای  و  تهیه کنندگـی  پیش کسـوتان  از  سـاداتیان  سـیدجمال 
را  فرض اللهـی  آقـای  نقـد  مـن  هسـتند.  فیلم بـرداری  پیش کسـوتان  از  کـه 
نقـد دقیقـی نمی دانـم. البتـه بـه همـه دوسـتان حـق می دهـم کـه فکـر کنند 
می شـد ترکیب هـای دیگـری در هیئـت داوران حضـور داشـته باشـد. امـا بـه 
گمـان مـن آن چـه اتفـاق افتـاد و نتیجه ای کـه ما بـا آن روبه رو هسـتیم، قابل 

دفـاع و ارزشـمند اسـت.

 جزئیات زمان نمایش فیلم ها و نشست های خبری
در بخـش دیگـر ایـن نشسـت مسـعود نجفـی دربـاره زمـان نمایـش فیلم هـا 
در سـینمای اهالـی رسـانه، توضیـح داد: سـاعت 14 اولیـن فیلم در سـینمای 
اهالی رسـانه نمایش داده خواهد شـد و سـپس با خروج از سالن، اقدامات 
لازم برای ضدعفونی انجام و اولین نشسـت رسـانه ای رأس سـاعت 16 برگزار 
خواهد شـد. امسـال هم برای اجرای نشسـت ها از منتقدانی که سـابقه اجرا 
در تلویزیـون دارنـد، اسـتفاده شـده اسـت و در روز اول و ششـم حمیدرضـا 
مدقـق، روز دوم و پنجـم محمدرضـا مقدسـیان، روز سـوم و هشـتم محمود 
برعهـده  را  نشسـت ها  اجـرای  غفـاری  علیرضـا  هفتـم  و  چهـارم  روز  گبرلـو، 

خواهند داشـت. 
سـپس دبیـر جشـنواره در پاسـخ به پرسـش بابـک جـوادی از سـینما ایده آل 
جشـنواره  در  زنـان  بـرای  وحشـی«  و  »قاتـل  فیلـم  نمایـش  امـکان  دربـاره 
امسـال بیـان کـرد: ایـن اتفـاق در حـوزه تصمیمـات جشـنواره فجـر نیسـت و 
معاونـت ارزش یابـی و نظـارت سـازمان سـینمایی بایـد این تصمیـم را بگیرد.
سـحر قناعتـی از خبرگـزاری صداوسـیما هم خواسـتار توضیح دبیر جشـنواره 
دربـاره کیفیـت آثـار و حضـور پررنـگ فیلم هـای اول شـد، کـه طباطبایی نـژاد 
در این بـاره توضیـح داد: خوش بختانـه امسـال تقریبـا نزدیـک بـه نیمـی از 
غ فیلـم اول هسـتند. کارگردانـان فیلـم   آثـار حاضـر در بخـش سـودای سـیمر
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اولـی مـا البته هنرمندان باتجربـه ای در حوزه هنر 
هسـتند کـه از آن جملـه می تـوان بـه حمیدرضـا 
از  آثـار  معـدل  مـن  زعـم  بـه  کـرد.  اشـاره  آذرنـگ 
موفقـی  سـال  و  اسـت  برخـوردار  بالایـی  امتیـاز 

پیـش روی سـینمای ایـران خواهـد بـود.

 تلاش برای برگزاری جشنواره با 
کمترین هزینه

سـپس میثـم غلامی از سـینماجریان پرسشـی را 
دربـاره بودجـه جشـنواره سـی ونهم مطـرح کـرد 
کـه دبیـر جشـنواره در این بـاره پاسـخ داد: حامـی 
بـه  نسـبت  حضـور  از  نیمـی  بـا  جشـنواره  مالـی 
سـال قبل شـهرداری تهران است و حامی دیگری 
بـه سـال گذشـته هزینه هـا دو،  نداریـم. نسـبت 
سـه برابـر افزایـش داشـته، امـا تـلاش می کنیـم 
کنیـم.  برگـزار  هزینـه  کمتریـن  بـا  را  جشـنواره 
بخشـی از هزینه هـا ناگریـز هسـتند. فیلم هـا در 
اسـتان ها بـه نمایـش درمی آینـد و بـرای هر فیلم 
بایـد 80 میلیـون بپردازیـم و در مجمـوع بـرای  16 
فیلـم یـک میلیارد و اندی هزینـه به تهیه کنندگان 
پرداخـت می شـود و بـرای جوایـز هم یـک میلیارد 

می شـود. صـرف 

 جزئیات رعایت پروتکل های 
بهداشتی در سینمای اهالی رسانه

طباطبایی نـژاد در پاسـخ بـه سـوال محمدصادق 
دربـاره  مـوج  خبرگـزاری  از  حجت الاسـلامی 
رعایـت پروتکل هـا و حفـظ سـلامت مخاطبـان در 
سـینمای رسـانه و علـت بـه نمایـش درنیامـدن 
فیلم های کوتاه و مسـتند توضیح داد: دوسـتان 
هـم  مـا  و  هسـتند  مطلـع  پروتکل هـا  تمامـی  از 
تب سـنجی،  بحـث  کردیـم.  اعـلام  سـینماها  بـه 
فاصله گذاری، الزام اسـتفاده از ماسـک در فضای 
عمومی و اسـتفاده از ضریب 30 درصدی سـالن، 
بحث هایـی  هـوا  جا به جایـی  امـکان  و  تهویـه 

هسـت کـه آن را رعایـت می کنیـم. 
در ادامه منوچهر دین پرسـت از روزنامه اطلاعات 
دربـاره احتمـال برگـزاری آن لایـن جشـنواره فیلـم 
را مطـرح کـرد کـه طباطبایی نـژاد  فجـر پرسشـی 
در این بـاره گفـت: مـن با بسـیاری از تهیه کنندگان 
گفت وگـو کـردم و می دانسـتم کـه اکـران آن لایـن 
را نمی پذیرنـد، زیـرا احتمـال سـرقت آثـار در اکران  
آن لایـن وجـود دارد. من به عنوان کسـی که دبیر 
کل سـتاد صیانـت از آثـار بـودم و شـرایط نمایـش 

در فضـای مجـازی را می دانـم، هیـچ گاه ایـن را نمی پذیرفتـم کـه آثـار آن لایـن 
اکـران شـوند، چراکـه مـا هنـوز نظام صیانت از آثـار  و کد کنترلـی را که پرهزینه 
اسـت، نداریـم و ایـن آثـار سـرمایه های ملی کشـور هسـتند و نمی توانسـتیم 

اجـازه دهیـم کـه در معـرض سـرقت قـرار بگیرند. 
رضـا منتظـری از سـینماپرس هـم دربـاره گلایه های فیلم سـازانی که آثارشـان 
را بـه جشـنواره ارائـه دادنـد، اما فیلمشـان در جشـنواره نمایش داده نشـد، 
این بـاره گفـت: نمایـش 56 فیلـم در  سـوال پرسـید، کـه طباطبایی نـژاد در 
جشـنواره اصـولا امـکان نـدارد، امـا این کـه منتقـدان به وسـیله صاحبـان آثار 

فیلم هـا را ببیننـد، مسـیری اسـت کـه انجـام می شـود و مشـکلی نـدارد. 
مسـعود نجفـی در ادامـه بـا اشـاره بـه آغـاز بلیت فروشـی از سـاعت 14 امـروز 

اعـلام کـرد تـا ایـن لحظـه شـش هـزار بلیت فـروش رفته اسـت. 
علـی ترابـی از خبرگـزاری آنـا هـم دربـاره امـکان نمایـش فیلم هایـی کـه نامـزد 
غ نشـدند، در قالب سـانس فوق العاده در سـینماهای اهالی  دریافت سـیمر
رسـانه سـوال کـرد، کـه دبیـر جشـنواره پاسـخ داد: فیلم هـا در سـاعات 14 
تـا 16 و 17 تـا 19 در پردیـس ملـت و بـرج میـلاد نمایـش داده خواهـد شـد و 
زمان بنـدی بـه دلیـل شـرایط کرونایـی بـه نحـوی نیسـت کـه بتوانیم بیشـتر از 

ایـن تعـداد فیلمـی نمایـش دهیم.
گلاویـژ نـادری از روزنامـه سـازندگی هم با بیان این که جشـنواره فجر مشـکل 
اکـران را بیشـتر خواهـد کـرد، از دبیـر جشـنواره خواسـتار توضیـح در این بـاره 
شـد، کـه طباطبایی نـژاد توضیـح داد: در شـرایط کرونـا مشـکل مـا ایـن اسـت 
کـه سـینماها فیلمـی بـرای نمایـش ندارنـد و شـورای صنفـی نمایـش هـم 
چنیـن معضلـی را دارد. امیدواریـم جشـنواره فیلـم فجـر رونـق را بـه سـینما 
بازگردانـد تـا صاحبـان آثـار فیلم هـای خـود را بـه جشـنواره بسـپارند. ضمـن 
این کـه بسـتر اکـران آن لایـن هـم فرصتـی را بـرای فیلم هایـی که ممکن اسـت 

در اکـران عمومـی بـا اقبـال روبـه  شـوند یـا نشـوند، فراهـم کـرده اسـت.
حامـد مظفـری از سـینماروزان هـم دلیـل اختـلال در سـایت بلیت فروشـی 
جشـنواره را جویـا شـد، کـه دبیـر جشـنواره پاسـخ داد: مشـکل و اختلالـی 
وجـود نداشـت. مـا سـه سـینما را در آخریـن لحظـات بـه ناوگان سـینماهای 
جشـنواره اضافـه کردیـم، که بایـد با سـامانه های فروش همراه می شـدند و 

اختـلال کوچکـی بـرای ایـن امـر پیـش آمـد کـه تصحیـح شـد.
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  وضعیت جمع آوری آرای مردمی 
جشنواره

از  فرهـادی  پرسـتو  نشسـت  ایـن  ادامـه  در 
نقـش  دربـاره  را  پرسشـی  هـم  ایسـنا  خبرگـزاری 
مردمـی  آرای  جمـع آوری  در  سـینما  خانـه 
کـرد،  مطـرح  مهمـان  بلیـت  مقولـه  و  جشـنواره 
بـر  افـراد  گفـت:  این بـاره  در  طباطبایی نـژاد  کـه 
خـود  بلیـت  و  مراجعـه  تمـاس  شـماره  اسـاس 
می کننـد.  خریـداری  اینترنتـی  سـامانه های  از  را 
خانـه سـینما در جمـع آوری آرای مردمـی دخیـل 
مردمـی  آرای  ثبـت  شـیوه  امـا  بـود،  خواهـد 
هماننـد پارسـال نیسـت کـه آن را به خانه سـینما 
واگـذار کنیـم، و بـه دلیـل آن لاین شـدن تغییراتی 
بلیـت  تعـدادی  مـا  دارد.  وجـود  آن  سـاختار  در 
مهمـان داریم که شـامل دوسـتان تهیه کنندگان 
یـا مهمانـان سـازمان سـینمایی و... می شـود و 
بلیـت  آن  بـا  برایشـان صـادر می شـود کـه  کـدی 
خـود را تهیـه کننـد، و تنهـا تفـاوت آن نپرداختـن 
پـول بـرای دریافـت بلیـت اسـت. ضمـن این کـه در 

کننـد. شـرکت  می تواننـد  هـم  رأی گیـری 
روح الله  پرسـش  بـه  پاسـخ  در  طباطبایی نـژاد 
حسـینی از سـیمانما دربـاره علـت حـذف هیئـت 
را  جشـنواره  کـه  ابتـدا  در  مـا  گفـت:  انتخـاب، 
شـروع کردیـم، گمـان  کردیـم فیلم هـا بـر اسـاس 
آمـار سـازمان سـینمایی در حـدود 40 تـا 50 اثـر 
باشـد، پـس تصمیـم گرفتیـم بـرای این کـه همـه 
فیلم هایـی کـه در شـرایط سـخت کرونایـی تولیـد 
شـوند،  داوری  بخش هـا  همـه  در  شـده اند، 
اسـتثنائا هیئـت انتخـاب نداشـته باشـیم. هر چه 
جلـو رفتیـم، تعـداد فیلم هـا افزایـش یافـت، امـا 
 85 گذشـته  سـال  نبـود.  گذشـته  سـال  ماننـد 
فیلـم از سـوی هیئـت انتخـاب مـورد بازبینـی قرار 
گرفت، درحالی که امسـال 56 فیلم مورد بررسـی 
قـرار گرفـت. در ادامـه مسـیر شـرایط نمایـش و 
بـرای  کافـی  زمـان  شـد.  فراهـم  هـم  آثـار  اکـران 
بازبینـی آثـار از سـوی هیئـت انتخـاب میسـر نبود 
خواهـش  داور  دوسـتان  از  جهـت  همیـن  بـه  و 
کردیـم هـر دو مسـئولیت انتخـاب و داوری را بـر 

بگیرنـد.  عهـده 
از  علیپـور  لیـلا  نشسـت  دیگـر  بخـش  در 
یـک  مخالفـت  جزئیـات  دربـاره  سینماسـینما 
عضـو شـورای شـهر بـا حمایـت مالـی شـهرداری 
کـه  کـرد،  سـوال  فجـر  فیلـم  جشـنواره  از 

جشـنواره  در  مالـی  حامـی  شـهرداری  گفـت:  این بـاره  در  طباطبایی نـژاد 
آمـده  سـی ونهم اسـت. گویـا یکـی از دوسـتان برایشـان ایـن قضیـه پیـش 
کـه مسـائل فرهنگـی نبایـد اولویـت شـهرداری باشـد، اما شـهرداری بـا اقتدار 

ماسـت. حامـی 
رضـا پورزارعـی از روزنامـه هنرمنـد هـم با اشـاره به اقـدام جشـنواره تئاتر فجر 
در زمینـه گرفتـن تسـت کرونـا از همـه گروه هـای نمایشـی و سـتاد برگـزاری 
جشـنواره، دربـاره برنامـه جشـنواره فیلـم فجـر بـرای ایـن امـر سـوال کـرد، که 
دبیـر جشـنواره گفـت: کار خوبـی انجام شـده و امیـدوارم ما هـم بتوانیم این 

کار را انجـام دهیـم.
و  می شـود  آغـاز  جشـنواره  فـردا  از  گفـت:  پایـان  در  نیـز  نجفـی  مسـعود 
از  یکـی  کـه  باشـیم،  داشـته  خوبـی  دوره  خـاص  شـرایط  ایـن  در  امیـدوارم 

باشـد. فجـر  دوره هـای  بهتریـن 
دبیر جشـنواره در پایان اظهار امیدواری کرد که 10 روز پرشـور و بانشـاط را در 

سـی ونهمین جشـنواره فیلم فجر پیش رو داشـته باشیم.
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یکپروژهسختبرایکارگردانجوان
صفر تا صد آن چه در تولید »رمانتیسم عماد و طوبا« گذشت به روایت مهدی صباغ زاده، تهیه کننده

ناچاربهحرکتباسینمایدنیاهستیم
گفت و گو با کاوه صباغ  زاده، کارگردان »رمانتیسم عماد و طوبا«

ازفیلمهایاجتماعیعُرفسینمایایرانفاصلهگرفتم
گفت و گو با محسن قرایی کارگردان »بی همه چیز«

دشواریهاییکهکرونابهفیلمتحمیلکرد
مرور مراحل تولید فیلم سینمایی »بی همه چیز« به روایت جواد نوروزبیگی، تهیه کننده

فیلمبایدتماشاگرراواداربهپرسشکند
گفت وگو با بابک کریمی، بازیگر فیلم »بی همه چیز«
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»رمانتیسم عماد و طوبا« دومین فیلم سینمایی کاوه صباغ زاده در مقام کارگردان است که پروانه ساخت آن اسفندماه 
سـال 97 صـادر شـد، امـا بـا بـه تاخیـر افتادن پروسـه تولید، بـرای تمدید پروانه سـاخت فیلـم اقـدام کردیـم و در فروردین و 

اردیبهشـت ماه سـال 98 بود که پروانه سـاخت این اثر تمدید و آماده سـازی تدارکات لازم آغاز شـد.
پیش تولید »رمانتیسـم عماد و طوبا« هم از اوایل تابسـتان 98 آغاز شـد و حدود سـه ماه این پروسـه و تهیه تدارکات لازم 
برای صحنه های مختلف فیلم برداری به طول انجامید، پروداکشـن سـنگین فیلم نیازمند تهیه امکانات لازم برای سـاخت 

و آماده سـازی دکـور و صحنه از جمله کلبـه  و... بود.
با به پایان رسـیدن پیش تولید و مهیا شـدن تمامی شـرایط، فیلم برداری »رمانتیسـم عماد و طوبا« روز دوشـنبه، 13 آبان، 
در تهـران آغـاز و سـه مـاه بـدون وقفـه در پایتخت و هم چنین مناطقی از شـمال ایران پی گیری شـد و درنهایت دقیقـا در روز 
12 بهمن ماه سـال 98 پروسـه فیلم برداری به پایان رسـید. اما سی وهشـتمین دوره جشـنواره فیلم فجر در این تاریخ آغاز 
شـده بـود و بـه همیـن دلیـل فیلـم نتوانسـت بـرای نمایـش به جشـنواره برسـد. ضمـن این که تاریـخ نمایش »رمانتیسـم 
عماد و طوبا« در سینمای اهالی رسانه در جشنواره امسال با تاریخ پایان فیلم برداری این فیلم در سال گذشته مصادف 

شـده که جالب توجه اسـت.
تدویـن فیلـم هـم پـس از پایـان فیلم بـرداری آغاز شـد و سـپس سـایر مراحل فنـی از جمله جلوه هـای بصـری و... پی گیری و 

فیلـم تحویل دفتر جشـنواره فیلم فجر شـد.
در کل فیلم مراحل تولید سـختی را پشـت سـر گذاشـت. پروژه سـختی برای کاوه بود، بسـیار برای به ثمر رسـیدن این پروژه 
تـلاش کـرد. هم چنیـن تمامـی دوسـتان و عوامـل فیلـم سـینمایی »رمانتیسـم عمـاد و طوبـا« بـرای سـاخت ایـن فیلم که 
پـروژه دشـواری هـم بـود، زحمات  بسـیاری کشـیده اند. به هر ترتیـب، فکر می کنم نتیجه کار فیلمی جذاب، موفـق و دیدنی 

از کار درآمده اسـت.

یکپروژهسختبرای
کارگردانجوان

صفر تا صد آن چه در تولید »رمانتیسم عماد و طوبا« گذشت به روایت مهدی صباغ زاده، تهیه کننده
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 فرزنـــــــــــدان پـرورش یافتـه در خانواده هـای 
عرصـه  ایـن  از  گریـــــــــــزان  کل  بـه  یـا  سـینمایی 
در  پاییـن  سـال  و  سـن  از  اغلـب  یـا  می شـوند 
مسـیر خانوادگـی خـود ادامـه راه می دهنـد. هـر 
چنـد شـما از گـروه دوم نیسـتید، امـا بالاخـره بـه 

آمده ایـد. سـینما  سـمت 
مـن در سـنین نوجوانـی هیچ علاقه ای به سـینما 
نداشتم و دغدغه ام علوم طبیعی، زیست شناسی 
و گیاه شناسـی بـود. حتی فیلم نمی دیـدم و کتاب 
سـال   16  ،15 می کنـم  فکـر  نمی خوانـدم.  هـم 
داشـتم که خیلی اتفافـی فیلم »هامـون« را دیدم 
و متوجـه شـدم رشـته اشـتباهی را دنبـال می کنم 
و بایـد بـه سـمت ادبیـات، فلسـفه و از ایـن دسـت 

موضوعـات بـروم. امـا مسـیر زندگـی ام بـه نحـوی طـی شـد کـه فهمیـدم حوزه 
ادبیـات و فلسـفه هـم علاقـه مـن نیسـت و دوسـت دارم فیلـم بسـازم. بعـد 
حـدود 22 سـال دسـتیاری و برنامه ریـزی را در سـینما تجربه کـردم، فیلم کوتاه 

سـاختم و درنهایـت سـال 95 فیلـم اول خـودم را جلـوی دوربیـن بـردم.
علاقه منـدی ام بـه ایـن سـاختار در فیلم سـازی هـم خیلی اتفاقـی بـود. در واقع 
فیلم اولی که بنا داشتم بسازم، موضوع و ساختاری جنایی داشت، چراکه این 
سـینما را بیشـتر دوسـت داشتم. اما بودجه فیلم مهیا نشد و مشکلاتی پیش 
آمـد کـه درنهایـت تصمیـم گرفتـم ماجـرای سـاخته نشـدن آن فیلـم را بـه فیلـم 
دیگـری تبدیـل کنـم کـه بـا داسـتان کوتـاه جومپـا لاهیـری و خرده داسـتان های 
دیگـر ترکیـب و بـه »ایتالیـا ایتالیـا« ختم شـد که به نظـرم تجربه بدی هـم نبود.

 »رمانتیسـم عماد و طوبا« به عنوان دومین فیلم بلند سـینمایی شـما 
از نظـر سـاختار و فـرم ادامه ای بـر »ایتالیا ایتالیا« به حسـاب می آید؟

کاوه صبــاغ  زاده کــه در اولیــن تجربــه کارگردانــی فیلــم بلند ســینمایی اش، »ایتالیا ایتالیا« به ســراغ ســوژه ای متفاوت رفته و فضا و ســاختاری 
متفــاوت را بــرای تماشــاگر بــه نمایــش گذاشــته بــود، دومیــن فیلــم خــود را نیز با حجم فانتزی بیشــتر جلــوی دوربین برده اســت.

صبــاغ زاده می گویــد »رمانتیســم عمــاد و طوبــا« را بــر اســاس تجربــه فیلــم اول خــود و شــبیه بــه همــان فضــا امــا پخته تــر ســاخته اســت؛ 
فیلمــی کــه پروســه انتخــاب بازیگــران آن هــم داســتان دور و درازی دارد. بــه بهانــه حضــور ایــن فیلــم در ســی ونهمین جشــنواره فیلــم فجــر بــا 

ــاغ زاده هم صحبــت شــده ایم. صب

ناچاربهحرکتباسینمایدنیاهستیم
گفت و گو با کاوه صباغ  زاده، کارگردان »رمانتیسم عماد و طوبا«

محمدمهدی درستی
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»رمانتیسـم عماد و طوبا« را هم بر اسـاس تجربه فیلم اولم سـاختم که شبیه 
بـه همـان فضـا اما پخته تر اسـت، چون تجربه خودم در این سـبک فیلم سـازی 
بیشـتر شـده بود و با خیال راحت تری می توانسـتم کارهایی را که مدنظرم بود، 
انجـام دهـم. ضمـن این که حجم فانتزی در این فیلم نسـبت به »ایتالیا ایتالیا« 

بسـیار بیشتر اسـت و امیدوارم این پختگی اتفاق افتاده باشد. 

 اسـامی بازیگرانـی کـه در »رمانتیسـم عمـاد و طوبـا« بـه ایفـای نقـش 
ترکیـب  ایـن  بـه  نـوع خـود جالـب توجـه اسـت. چگونـه  نیـز در  می پردازنـد 

رسـیدید؟
پیش تولیـد ایـن فیلـم حـدود پنـج ماه طـول کشـید و مهم ترین دلیـل طولانی 
شـدن ایـن پروسـه پیـدا نکـردن بازیگـر بـود. در واقـع بازیگـران بـه دلیـل اجـرای 
دشـوار و سـخت، نگاه لب مرزی به فیلم داشـتند و معتقد بودند ممکن است 
ایـده فیلـم در عمل به شـکل درسـتی محقق نشـود. چـون فیلم اجرای بسـیار 
سـختی داشـت و وقت زیادی هم از دو بازیگر اصلی می گرفت، ضمن این که ما 
از جلوه هـای بصـری نسـبتا متفاوتـی در مقایسـه با سـینمای ایران بهـره بردیم 
کـه نیازمنـد تمرینـات بدنی بازیگـران پیش از شـروع فیلم برداری بـود. به عنوان 
مثـال، در برخـی صحنه هـا سـاعت ها بازیگران را از سـقف اسـتودیو آویـزان نگه 
می داشـتیم. عـلاوه بـر ایـن، ویژگـی  زمان بـر بـودن پـروژه هـم عاملـی بـود تـا 
بسـیاری از بازیگـران ریسـک حضـور در ایـن فیلـم را نپذیرند و ترجیـح دهند برای 
فیلمی وقت بگذارند که اتفاقات آن از روی فیلمنامه مشخص است و چندان 
بـه سـاختار وابسـته نیسـت. به همیـن دلیل پس از حـدود چهار، پنج مـاه که با 

بسـیاری از بازیگـران صحبـت کردیم، بـه دو بازیگر اصلی فیلم رسـیدیم.

 در سـینمای ایـران همـواره گاردی نسـبت بـه تغییـر سـاختار و فـرم در 
فیلم سـازی وجـود دارد. بـه نظـر شـما ایـن اتفـاق از کجـا نشـئت می گیـرد؟
فکـر می کنـم دلیل اصلی ایـن اتفاق نه تنها در ایران، بلکـه در همه نقاط جهان، 
مخالفت با هر نوع طرح، سخن، اثر و فیلم متفاوت است. مسئله فقط سینما 
نیسـت، اصـولا هـر اتفـاق متفاوتی در ایـران ابتدا با جبهه گیری روبه رو می شـود 
و وظیفـه تولیدکننـده اسـت کـه ضمن پافشـاری بـر ایده یا طـرح به مـرور زمان 

خـود را تصحیـح کنـد و بـه شـکل حرفـه ای تجربـه 
جدیـد خـود برسـد تـا بتوانـد درنهایت بـه مخاطب 
القـا کنـد ایـن اتفـاق جدیـد هـم می توانـد در کنـار 

علاقه مندی هایـش وجود داشـته باشـد.

  فیلم ســــــازان جـــــــــوان سینمای ایـــــــــران 
بـه  نسـبت  متفاوتـی  رویکـرد  اخیـر  سـالیان  در 
چنـد  هـر  داشـته اند،  فیلم سـازی  در  سـاختار 
متهـم بـه نـگاه هالیـوودی هـم شـده اند. نسـل 
جـوان تـا چـه انـدازه می توانـد جریـان سـینمای 
ایـران را به سـمت و سـوی سـینمای جهان پیش 
ببـرد؟ و نـگاه و سـاختار جدیـدی را جـا بینـدازد؟ 
مـن فکـر می کنـم همه ما ناچار هسـتیم بـا روندی 
کنیـم.  پیـش مـی رود، حرکـت  دنیـا  کـه سـینمای 
نمی توانیـم سـاز مخالف بزنیم و راه خـود را برویم، 
می افتیـم.  عقـب  و  می خوریـم  شکسـت  چـون 
مـا سـینما و هیـچ ژانـری را اختـراع نکردیـم و صرفـا 
دنباله روی سـینمای جهان بوده ایم. سعی کردیم 
فضـای فیلم هـا را بومی کنیـم، امـا درام، دوربین و 
اصول فیلم سازی برآمده از سینمای جهان است. 
بـه نظـرم اگـر هـر چـه سـریع تر بـا سـینمای جهـان 
همـراه شـویم، البتـه بـا شـیوه و نـگاه خودمـان، 
کمتـر عقـب می افتیـم. ممکـن اسـت در ایـن بیـن 
بایـد  امـا  شـویم،  هـم  هالیوودی بـازی  بـه  متهـم 
بـرای  نـه  بسـازیم،  فیلـم  دنیـا  بـرای  بگیریـم  یـاد 
در  فیلم هایمـان  تـا  بین المللـی،  جشـنواره های 
کشـورهای مختلـف اکـران شـود و مـردم دنیـا بـا 
ادیان و قومیت های مختلف آن ها را تماشـا کنند.

مـا امـروز تمام فیلم های جهان را تماشـا می کنیم، 
امـا فیلم های سـینمای مـا در نقاط مختلف جهان 
اکـران نمی شـود، مـردم آن هـا را تماشـا نمی کننـد 
بـه نظـرم  برایشـان سـر و دسـت نمی شـکنند.  و 

علاقـه  ام بـه نـوع فانتـــــــــزی دو فیلمـی کـه 
سـاخته ام هـم خیلـی اتفاقـی بـود. در واقـع 
فیلـم اولـی کـه بنا داشـتم بسـازم، موضـوع و 
ساختاری جنایی داشت، چراکه این سینما را 
بیشتر دوست داشتم. اما بودجه فیلم مهیا 
آمـد کـه درنهایـت  نشـد و مشـکلاتی پیـش 
تصمیـم گرفتـم ماجـرای سـاخته نشـدن آن 

فیلـم را بـه فیلـم دیگـری تبدیـل کنم
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بایـد از رونـد ایـن سـالیان کـه سـینما )قبـل و پـس 
از انقـلاب( در ایـران حضـور داشـته اسـت، درس 
بـوده  بـه داخـل  بگیریـم. مـا همیشـه نگاهمـان 
اسـت و  گفتیـم 80 میلیـون نفـر جمعیـت داریـم و 
بایـد بـرای آن هـا فیلـم بسـازیم. در صورتـی کـه اگـر 
بـه پرفروش تریـن فیلم هـای سـینمای ایـران نـگاه 
کنیم، در بهترین حالت با احتساب نسخه نمایش 
خانگـی، 10 میلیـون تماشـاگر داشـته اند کـه تنهـا 
یک هشـتم جمعیـت کشـور را در بـر می گیـرد. در 
واقـع تلاشـی هـم نشـده تـا فیلم هـای سـینمای 
بـه  و حتـی هم زبـان  در کشـورهای همسـایه  مـا 
نمایـش دربیایـد، پـس نمی تـوان انتظـار داشـت 
فیلم هایمـان در نقـاط مختلـف جهـان از آمریـکا و 
اروپـا گرفتـه تـا ژاپن و اسـترالیا، اکـران شـود، چراکه 
آن قـدر بومـی و کلیشـه زده  نـگاه غالـب فیلم هـا 
اول چنـدان حوصلـه  اسـت کـه تماشـاگر جهـان 
فیلـم  می دهـد  ترجیـح  و  نـدارد  را  آن  تماشـای 
کریسـتوفر نولانی را ببیند که سـاختار، قصه گویی 

و نـکات جدیـدی دارد. 
و  می ماننـد  الاکلنـگ  مثـل  امـا  مـا  فیلم سـازان 
هیچ وقـت متوجـه نمی شـویم چـرا یـک فیلم سـاز 
سـیر صعـودی را طـی نمی کنـد؟ چـرا روی خـود، 
نمی کنـد؟  کار  دیدنـش  فیلـم  و  دانـش  سـواد، 
چـرا روی نـگاه 10 سـال پیـش خـود مانـده و بـه روز 
نشـده اسـت؟ مگر در این کشـور زندگی نمی کند؟ 
آن هـم در ایـران کـه شـتاب تکنولوژی و مدرنیسـم 
اروپایـی  و  آمریکایـی  کشـورهای  از  بیشـتر  بسـیار 
اسـت. در واقـع ذهـن و طـرز نگاهمـان قدیمـی 
و  تغییـرش ندهیـم  داریـم  اصـرار  و  اسـت  مانـده 
نتیجـه آن عقب ماندگـی سـینما و هنـر کشـورمان 
اسـت، چـون نـه ژانـری تولیـد می شـود، نـه تعـداد 

تولیداتمـان افزایـش پیـدا می کنـد و نـه بـه لحـاظ کیفـی اتفـاق عجیبـی رخ 
می دهـد. 

مـا می توانیـم از سـینمای جهـان تجربه بگیریـم و به لحاظ تکنیکـی و دراماتیک 
بـا نـگاه خودمان فیلم بسـازیم. اسـم ایـن کار هالیوودی بازی نیسـت، ولی گویا 
مـا بـا جهـان قهـر هسـتیم و اصـرار داریـم کـه راه خودمـان را برویـم. تـا زمانـی 
کـه نگاهمـان تنهـا بـه 80 میلیـون جمعیـت ایـران باشـد، در بهتریـن شـرایط 
یک هشـتم جمعیـت کشـور فیلم هایمـان را می بیننـد. امـا وقتـی نگاهمـان بـه 

دنیـا باشـد، مخاطبـان بیشـتری فیلم هایمـان را تماشـا خواهنـد کـرد. 

  کرونـا امسـال تمامـی مناسـبات و رویدادهـای ملـی و جهانـی را دگرگـون 
کـرد و سـینمای ایـران هـم از ایـن قاعـده مسـتثنا نبـود. برگـزاری جشـنواره 
فیلـم فجـر را در سـالی کـه سـینمای ایـران سـال بـدون اتفاقـی را تجربـه کرد، 

چطـور ارزیابـی می کنیـد؟
کرونـا ماننـد بیماری های دیگر نیسـت که مقطعی بیاید و بـرود، بلکه هم چنان 
همراه ما خواهد بود. باید به کرونا عادت کنیم و شیوه زندگی مان را متناسب 
بـا شـرایط ایـن بیمـاری تغییـر دهیم. من معتقد نیسـتم سـالن های سـینما به 
مانند گذشـته بازگشـایی شوند، چون ریسک بزرگی اسـت، مگر آن که بتوان به 
شـکل بسـیار جدی مسـائل بهداشـتی را رعایت کرد و سینماها را با ظرفیت 50 

درصـد یـا کمتر بازگشـایی کرد تا مـردم فیلم ها را با خیالی راحت تماشـا کنند.
بـه نظـرم برگـزاری جشـنواره می توانـد رونـق خفیفـی هـم به سـکون سـینمای 
ایـران بدهـد، ضمـن این کـه امکانی هـم برای صاحبـان فیلم های حاضـر در این 
رویـداد فراهـم می کنـد تا به برآوردی از آینده فیلـم خود و چگونگی نمایش آن 

برسـند و در واقع تکلیفشـان روشـن شود.

 مسئله فقط سینما نیست، اصولا هر اتفاق 
متفاوتـی در ایـران ابتـدا با جبهه گیـری روبه رو 
کـه  اسـت  تولیدکننـده  وظیفـه  و  می شـود 
ضمـن پافشـاری بر ایده یا طرح بـه مرور زمان 
بـه شـکل حرفـه ای  و  را تصحیـح کنـد  خـود 
تجربـه جدیـد خود برسـد تـا بتوانـد درنهایت 
بـه مخاطـب القـا کنـد ایـن اتفـاق جدیـد هـم 
می توانـد در کنـار علاقه مندی هایـش وجـود 

داشـته باشد
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یادداشت

»بی همه چیز« تازه ترین سـاخته محسـن قرایی اسـت که پروانه سـاخت آن در خردادماه سـال 99 صادر شد. البته در سال 
98 بـرای صـدور پروانـه سـاخت درخواسـت دادیـم، اما با شـیوع کرونا جلسـات شـورای پروانه سـاخت تعطیـل و به صورت 
مجـازی برگـزار شـد. بـه همیـن دلیل صدور پروانه سـاخت این فیلم به تاخیر افتـاد. ضمن این که اعضای شـورا نظراتی روی 

فیلمنامه داشـتند و می خواسـتند آن را ممیزی کنند، اما درنهایت تلاش ما برای دریافت پروانه به نتیجه رسـید.
در ایـن بیـن پیش تولیـد فیلـم سـینمایی »بی همه چیـز« از بهمن مـاه سـال 98 آغـاز شـد و پـس از فراهـم شـدن شـرایط، 
فیلم بـرداری ایـن فیلـم از اواخـر خـرداد کلیـد خـورد و بـه مـدت چهـار مـاه ادامه داشـت. روسـتایی به نـام کنـدر در اول جاده 
چالـوس و ایسـتگاه راه آهـن قدیمـی در گرمسـار لوکیشـن های فیلم بـرداری »بی همه چیـز« را تشـکیل دادنـد. البتـه در این 
بیـن بـه واسـطه ابتـلای یکـی از بازیگـران بـه کرونـا با مشـکلاتی در حیـن پروسـه فیلم بـرداری روبه رو شـدیم که شـرایط کار را 

سـخت کـرد و درنهایـت بـا پایـان فیلم بـرداری، مراحـل فنـی ایـن فیلم آغاز شـد.
ویژگی های فیلم »بی همه چیز« از جمله لوکیشـن های متعدد و هم چنین هم زمانی پروسـه فیلم برداری با شـیوع کرونا و 

خطرات آن باعث شـد مسـیر تولید فیلم بسـیار سـخت پیش برود و با دشـواری هایی همراه باشد

دشواریهاییکهکرونا
بهفیلمتحمیلکرد

مرور مراحل تولید فیلم سینمایی »بی همه چیز« به روایت جواد نوروزبیگی، تهیه کننده
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کـه  اسـت  فیلمـی  اولیـن  »بی همه چیـز«   
)بـه  را  فیلمنامـه اش  نویسـندگی  هـم  شـما 
شـکل مشـترک( برعهـده داریـد و هـم کارگردانـی 
می بینیـد؟  چطـور  را  کنونی تـان  تجربـه  را.  آن 
آن  نویسـنده  خودتـان  کـه  فیلمـی  سـاخت 
هسـتید، چـه تفاوت هایـی بـا سـاخت فیلم هـای 
قبلی تـان داشـت کـه فقـط در مقـام کارگـردان یـا 

می شـدید؟ ظاهـر  فیلمنامه نویـس 

بـه  دلیـل این کـه در دو فیلم پیشـینم از مرحله ایـده و طرح همراهِ متـن بود م و 
هیچ گاه برای سـاخت کارهایم از ابتدا با فیلمنامه کامل مواجه نبودم، تفاوت 

چندانی برایم نداشـته است.

بعـد  فیلمنامه نویسـان  بیشـتر  ایـران  سـینمای  در  می رسـد  نظـر  بـه   
تاکیـد  نکتـه  ایـن  بـر  بارهـا  چراکـه  می آورنـد،  روی  کارگردانـی  بـه  مدتـی  از 
تغییـرات  دچـار  فیلمنامه هایشـان  سـاخت،  هنـگام  در  کـه  داشـته اند 
می دهنـد  ترجیـح  ایرانـی  کارگردانـان  از  بسـیاری  حتـی  می شـود.  بسـیاری 

محســن قرایــی فیلمنامه نویــس و کارگردانــی اســت کــه کارش را در ســینما با دســتیاری کارگردانانی همچون بهرام بیضایــی، رضا میرکریمی 
و ســامان مقــدم آغــاز کــرد، امــا بعــد از مدتــی تجربه انــدوزی زمانــی وارد عرصــه کارگردانــی شــد کــه پشــتوانه قوی او می توانســت اجــازه دهد 
ایده هــای خــود را بــه خوبــی در آثــارش بــه نمایــش بگــذارد. قرایــی اهــل کار مشــترک نیــز هســت و نخســتین فیلــم ســینمایی خــود »خســته 
نباشــید« را در فضایی دور از شــهر به همراه افشــین هاشــمی ســاخت. او فیلمنامه »قصر شــیرین« را هم در همکاری با محمد داودی به 
نــگارش درآورد. »ســد معبــر« کــه در ســی و پنجمین دوره جشــنواره فیلــم فجــر بــه نمایــش درآمــد دومیــن فیلــم و نخســتین فیلــم مســتقل 
قرایــی بــود کــه فیلمنامــه اش را ســعید روســتایی نوشــته بــود. امــا قرایــی در ســومین اثــرش، »بی همه چیــز«، عــلاوه بر نــگارش فیلمنامه به 
شــکل مشــترک در کنــار محمــد داوودی، کارگردانــی را هــم بــر عهــده دارد. شــاید بتوانیــم بگوییــم »بی همه چیــز« مســتقل ترین اثــر قرایــی تــا 

بــه امــروز اســت کــه بیــش از دیگــر کارهایــش می توانــد برآینــد نــگاه او به ســینما باشــد.

ازفیلمهایاجتماعیعُرفسینمای
ایرانفاصلهگرفتم

گفت و گو با محسن قرایی کارگردان »بی همه چیز«

زهرا نجفی
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......

از  بعـد  می کنیـد  فکـر  بنویسـند.  خودشـان  را  کارهایشـان  فیلمنامه هـای 
»بی همـه چیـز« بـاز هـم بخواهیـد بـه رونـد گذشـته بازگردیـد و گاهـی فقـط 
در مقـام فیلمنامه نویـس یـا کارگـردان ظاهر شـوید؟ کمی دربـاره انتخابتان 

دهیـد. توضیـح 
تصمیم و مسیر ویژه ای برای این که حتما نویسنده فیلم های خودم باشم، 
ندارم و حتی ممکن است در کاری تنها به عنوان نویسنده حضور داشته باشم.

دارد.  اجتماعـی  تـم  شـما  قبلـی  کارهـای  ماننـد  »بی همه چیـز«  فیلـم   
بیـرون  خودتـان  اجتماعـی  دغدغه هـای  دل  از  فیلم هایتـان  سـوژه های  آیـا 
می آیـد، یـا اساسـا فکـر می کنیـد در سـینمای ایـران که بیشـتر فیلم هـا به دو 
دسـته اجتماعـی و کمـدی تعلـق دارنـد، فیلم دیگری نمی شـود سـاخت؟ در 
سـینمای جهـان خودتـان چـه نـوع فیلم هایـی را دنبـال می کنید و بـه کار چه 

کارگردانانـی علاقه منـد هسـتید؟
در ایـن فیلـم سـعی شـده از گونه ای از سـینمای اجتماعی به معنایـی که عُرف 
شـده در ایران فاصله بگیرم و می دانم که البته این مزیتی برای فیلمم نیسـت.

 شـما جـزو فیلم سـازانی هسـتید کـه از دسـتیار کارگردانـی کارتـان را در 
سـینما آغـاز کردیـد و تجربیـات مختلفی در زمینه هـای تدویـن، برنامه ریزی، 
انتخـاب بازیگـر، نویسـندگی و... بـه دسـت آوردیـد. حتـی سـابقه همـکاری 
بـا بهـرام بیضایـی را در کارنامه تـان داریـد. فکـر می کنیـد ایـن تجربیـات چـه 
تاثیـری در رونـد فیلم سـازی شـما تاکنـون داشـته اسـت؟ بیش از یـک دهه از 
حضـور شـما در سـینما می گذرد. آیا فیلـم »بی همه چیـز« را می توانیم بلوغ 

فیلم سـازی شـما بدانیـم؟
ناگفته پیداسـت که تجربیات پیشـینم قطعا در نقطـه ای که الان حضـور دارم، 
موثـر بـوده اسـت و مـن اصـلا سـینما را این گونـه آموختـه ام. در مـورد بلـوغ 
فیلم سـازی یـا مفاهیمـی از این دسـت، ترجیـح می دهم خـودم صحبتی نکنم. 

این هـا مسـائلی اسـت کـه دیگـران بایـد در مـوردش نظـر بدهند.

فیلـم  سـاخت  در  شـما  چالـش  مهم تریـن   
بـود؟ چـه  »بی همه چیـز« 

مـا در جریـان  کـه  بـود  کرونـا مهم تریـن چالشـی 
داشـتیم. سـینمایی  فیلـم  ایـن  سـاخت 

به راحتـی  کـه  هسـتید  فیلم سـازی  شـما   
کارهایتـان را از شـهر تهـران خـارج می کنیـد و در 
آیـا ایـن  لوکیشـن های دیگـری فیلـم می سـازید. 
از  رونـد بـه دلیـل روحیـه خودتـان و شـناختتان 
مناطـق مختلـف ایـران اسـت، یـا این کـه فضـای 
فیلمنامه هاسـت کـه شـما را بـه خـارج از تهـران 

می بـرد؟
هیـچ گاه  اسـت.  بـوده  فیلمنامـه  الـزام  دلیـل  بـه 
قصـدی برای این که الزاما فیلمم در تهران نباشـد، 

نداشـته ام.

 اولیـن کارتـان بـا کارگردانـی مشـترک در کنـار 
افشـین هاشـمی بـود و در تجربه هـای اخیرتـان 
انجـام  مشـترک  را  فیلمنامه هـا  نـگارش  هـم 
دادیـد. خودتـان قبـلا در مصاحبه هایتـان گفتـه 
گروهـی  کار  انجـام  ایـران  در  متاسـفانه  بودیـد 
آیـا شـما راه و  در تمـام عرصه هـا سـخت اسـت. 
را  آن  روش خاصـی بـرای کار مشـترک داریـد کـه 
تکـرار می کنیـد، یـا در انتخـاب همکارانتـان دقـت 
و وسـواس خاصـی داریـد کـه حتمـا از نظـر فکری 

و سـلیقه ای بـه هـم نزدیـک باشـید؟
دارم  ویـژه ای  اعتقـاد  گروهـی  کار  بـه  همیشـه 
مختلـف  سـطوح  در  سـال ها  کـه  تجربـه ای  بـا  و 
سـینما داشـته ام، گمـان می کنـم حـالا ایـن یکـی 
کار  سینماسـت.  در  مسـائلمان  بزرگ تریـن  از 
گروهـی مهارتـی اسـت که نه تنهـا در سـینما، که در 

آموخته ایـم. کمتـر  را  آن  نیـز  زندگی مـان 

ویــژه ای  اعتقــاد  گروهــی  کار  بــه  همیشــه 
دارم و بــا تجربــه ای کــه ســال ها در ســطوح 
ــم  ــان می کن ــته ام، گم ــینما داش ــف س مختل
حــالا ایــن یکــی از بزرگ تریــن مســائلمان در 
ــه  ــت ک ــی اس ــی مهارت ــت. کار گروه سینماس
نه تنهــا در ســینما، کــه در زندگی مــان نیــز آن 

را کمتــر آموخته ایــم
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 چطـور شـد کـه بـازی در فیلـم »بی همه چیـز« 
را پذیرفتیـد؟ نقـش شـما چـه جذابیتـی برایتـان 

داشـت؟
مـن نمایشـنامه ای را که زیربنـای اصلی این فیلم 
اسـت، خـوب می شـناختم و چنـد اجـرا هـم از آن 
دیـده بـودم. فیلمنامـه فیلـم هـم خیلـی خـوب 
مـن  بـه  هـم  جالبـی  نقـش  و  بـود  شـده  بـه روز 
پیشـنهاد شـد. ایـن شـد کـه حضـور در ایـن فیلـم 

را پذیرفتـم.

همـکاری بـا محسـن قرایـی چطـور بـود؟ فکـر 

می کنـم ایـن اولیـن همـکاری شـما بـا محسـن قرایـی اسـت.
البتـه مـا چندیـن سـال اسـت کـه همدیگـر را می شناسـیم و به  قـول  معروف 
هـر جـا همدیگـر را می بینیـم، سـلام و احوال پرسـی گرمی داریـم. برای همین 
همیشـه حـس می کـردم قرار اسـت یـک روزی با هم همکاری داشـته باشـیم. 
ولـی فرصـت درسـتش پیـش نمی آمـد، تـا این کـه ایـن دفعـه اتفـاق افتـاد. 
همـکاری بـا او خوب بود. محسـن قرایی از کارگردانان سفت وسـخت نیسـت 
کـه بگویـد فقـط آن چـه مـن می گویـم، بایـد انجـام شـود. او گـوش بسـیار 
شـنوایی دارد. تمـام بازیگران می توانسـتند درباره صحنه بـا او صحبت کنند. 
همـه خودشـان را شـریک فیلـم می دانسـتند، و ایـن اتفاقـی اسـت کـه کـم 
می افتـد. همـه  چیـز سـر فیلـم »بی همه چیـز« خـوب بـود، بـه  غیـراز کرونایـی 

کـه گرفتم.

 بابــک کریمــی از بازیگرانــی اســت کــه نقش هــای مانــدگاری را بــه ســینمای ایــران اضافه کــرده اســت. از قاضی فیلــم »جدایی نادر از ســیمین« 
کــه بــه خاطــر آن بــه همــراه دیگــر بازیگــران مــرد ایــن فیلــم، برنــده خــرس نقــره ای بهتریــن بازیگــر مــرد جشــنواره فیلــم برلیــن شــد تــا نقــش پــر 
از تعلیــق او در فیلــم »ماهــی و گربــه« و نقــش پــدر ســمیرا در فیلــم »خانــه دختــر« کــه آن چنان کــه بایــد مــورد توجــه قــرار نگرفــت. حــالا او در 
تازه تریــن تجربــه اش بــا فیلــم »بی همه چیــز« بــه ســی ونهمین جشــنواره فیلــم فجــر آمــده اســت. نقشــی کــه معتقــد اســت خاطــره خوبــی 

برایــش بــر جای گذاشــته اســت.

فیلمبایدتماشاگرراوادار
بهپرسشکند

گفت وگو با بابک کریمی، بازیگر فیلم »بی همه چیز«

زهرا نجفی
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یعنی وسط این فیلم بود که کرونا گرفتید؟
بله.

جدیـد  نسـل  حضـور  و  روزهـا  ایـن  سـینمای  فضـای  چقـدر  اساسـا   
کارگردانـان را دنبـال می کنیـد؟ یـا بهتـر بگویـم، چقـدر علاقه منـد هسـتید بـا 

کنیـد؟ کار  جـوان  کارگردانـان 
مـن عمـلا فقـط دارم بـا نسـل جدیـد کار می کنـم. یعنـی حتـی آقـای اصغـر 
فرهـادی هـم از مـن کوچک تـر اسـت. زمانـی هـم کـه شـروع کـرد، جـزو نسـل 
جدید بود. شـهرام مکری و روح الله حجازی هم از نسـل جدید هسـتند. اصلا 
ایـن تصمیـم مـن بـود  کـه وقتی به ایـران آمـدم، با نسـل جدید و جوانـان کار 
کنـم، چـون آن هـا انقلابی تـر و ریسـک پذیرترند و نـگاه متفاوت تـری بـه آینـده 
دارنـد. تمـام ایـن مـوارد از نـکات مثبـت کار کـردن بـا نسـل جدیـد کارگردانان 

است.

 شـما همیشـه توانسـته اید توجهـات را بـه نقش هایی که بـازی می کنید، 
سـعی  همیشـه  این کـه  می دانیـد؟  چـه  را  اتفـاق  ایـن  دلیـل  کنیـد.  جلـب 

را بـه نقش هایتـان نزدیـک کنیـد؟ می کنیـد خودتـان 
مــن کلاس بازیگــری هــم نرفتــه ام، چــون بیــن بازیگــران بــزرگ  شــده ام. پــدر 
ــه  ــر صحن ــه س ــی ک ــی زمان های ــن حت ــد و م ــر بودن ــر دو بازیگ ــن ه ــادر م و م
دســتیاری می کــردم، بــه نــکات مختلــف ایــن کار توجــه داشــتم و تجربیــات 
ــورت  ــن ص ــه ای ــتر ب ــری بیش ــن در بازیگ ــی روش م ــردم. ول ــب ک ــیاری کس بس
اســت کــه نقــش را از آن خــودم می کنــم. ســعی می کنــم تمــام مدتــی کــه آن 
نقــش را بــازی می کنــم، بــا پوســت و گوشــتم در قالــب آن نقــش قــرار بگیــرم. 
ــم،  ــه دســت می آوری ــه  واســطه شــغلمان ب یــک شانســی کــه مــا بازیگــران ب
زندگــی کــردن در قالــب شــخصیت های گوناگــون اســت. مــردم عــادی فقــط 
یــک زندگــی را تجربــه می کننــد و شــاید چنــد زندگــی را مشــاهده کننــد. امــا 
ــی  ــد. ول ــه کنن ــری را تجرب ــای دیگ ــود زندگی ه ــث نمی ش ــاهده باع ــن مش ای
مــا بازیگــران در یــک مــدت محــدود و کنترل شــده بــا تمــام حــس و حالمــان 

در پوســت کســی دیگــر می رویــم و می توانیــم 
تجربــه  را  خودمــان  از  متفــاوت  زندگــی ای 
ــه  ــک طبق ــاید از ی ــه ش ــی ک ــی از زندگ ــم. نوع کنی
دیگــر باشــد، از ســرزمین دیگــری یــا جایــی کــه 
نمی شناســیمش. ایــن  یــک شــانس بــزرگ اســت. 
مــن ایــن جنبــه از بازیگــری را بســیار دوســت دارم. 
ــم در  ــه همیــن دلیــل اســت کــه بازی های شــاید ب
نقش هــای مختلــف مــورد توجــه قــرار می گیــرد و 
مانــدگار می شــود، چــون ســعی می کنــم خــودم 
را تبدیــل بــه آن شــخصیت بــا تفکــر و دیــدگاه 
خــودش کنــم تــا این کــه شــخصیت را تبدیــل بــه 

خــودم کنــم.

 ایـن تجربه هایـی کـه از بازی در نقـــــــــش های 
مختلف به دست می آورید، چه تاثیــــــــــــری روی 

خود شـما دارد؟
ببینیــد، ایــن مســئله مثــل ســفر کــردن اســت. 
زمانــی کــه فقــط در خانــه خودتــان زندگــی کنیــد، 
بعــد از مدتــی همــه  چیــز تکــراری می شــود. دیگــر 
حتــی  و  نمی بینیــد  قبــل  مثــل  را  هیچ چیــزی 
نمی فهمیــد.  داریــد،  کــه  را  خوبی هایــی  ارزش 
در  زندگــی  و  برویــد  مســافرت  بــه  این کــه  تــا 
مکان هــای دیگــری را تجربــه کنیــد. زمانــی کــه بــه 
خانــه خودتــان بازمی گردیــد، چــه حس وحالــی 
را  از مدتــی دوری، خانه تــان  دارد؟ حتمــا بعــد 
طــور دیگــری نــگاه می کنیــد. بازیگــری هــم چنیــن 
ــث  ــد. باع ــرار می ده ــما ق ــار ش ــه ای در اختی تجرب
ــد.  ــرور کنی ــان را م ــی خودت ــم زندگ ــود دائ می ش
دیدگاه هایتــان، تفکراتتــان و درســتی و غلطــی 
هــر چیــزی را دوبــاره بررســی کنیــد. فکــر می کنــم 
مــن بــا شــغلم بســیار رشــد کــرده ام. البتــه شــما 
ــه ای  ــن تجرب ــه چنی ــید ک ــر باش ــا بازیگ ــد حتم نبای
کنیــد، گاهــی بــا دل ســپردن بــه صحبت هــای 
ــن  ــه چنی ــت ب ــن اس ــم ممک ــخاص ه ــق اش عمی

تجربــه ای برســید.

ولـی  کـردم.  کار  زیـاد  اجتماعـی  فیلـم  مـن 
نکتـه مهـم بـرای مـن ایـن نیسـت کـه فیلـم 
دوسـت  مـن  کـه  فیلمـی  باشـد.  اجتماعـی 
دارم، فیلمـی اسـت کـه تماشـــــــاگر را وادار 

بپرسـد سـوال  خـودش  از  می کنـد 



گفت ݣݣݣݣو ݣݣݣݣگو

21 شماره ششم ، یک شنبه 12 بهمن 99

 شـما در فیلم های اجتماعی زیادی بازی داشـتید، آیا سـینمای اجتماعی 
محبوب خودتان هم هسـت؟

ایـن  مـن  بـرای  مهـم  نکتـه  ولـی  کـردم.  کار  زیـاد  اجتماعـی  فیلـم  مـن  بلـه، 
فیلمـی  دارم،  کـه مـن دوسـت  فیلمـی  باشـد.  اجتماعـی  فیلـم  کـه  نیسـت 
اسـت کـه تماشـاگر را وادار می کنـد از خـودش سـوال بپرسـد. یک سـری از 
فیلم هـای اجتماعـی هسـتند کـه ایـن آخرسـری ها بیشـتر سـاخته شـدند کـه 
فقـط نمایـش اجتمـاع هسـتند و کارشـان زیبا کـردن درد مردم اسـت و هیچ 
حـس مسـئولیت شـهروندی بـه تماشـاگران نمی دهنـد. یعنـی تماشـاگر در 
هنـگام تماشـای ایـن فیلم هـا از خـودش نمی پرسـد مـنِ شـهروند چـه  کاری 
می توانـم بکنـم یـا نکنـم کـه ایـن معضـل بـه وجود نیایـد؟ آیـا من درگیـر این 
معضـل هسـتم یـا نیسـتم؟ فیلـم اجتماعـی فقـط این نیسـت کـه از دردهای 
جامعـه فیلـم بسـازیم. ایـن کار می شـود خبررسـانی کـه اخبـار هـم می توانـد 
انجـام دهـد. سـینما بایـد سـوال ایجـاد کنـد. اگـر بعـد از فیلمی هیـچ اتفاقی 
نیفتـد، مـن تماشـاگر سـر جـای خـودم بنشـینم و معضـل اجتماعـی هـم بـر 
جـای خـودش بمانـد، بـه چـه دردی می خـورد؟! متاسـفانه دلیـل ایـن اتفـاق 

برداشـت سـطحی اسـت کـه از فیلـم اجتماعـی می شـود.
زمانــی کــه فیلم هــای آقــای کیارســتمی در جهــان مطــرح شــد، همــه در 
ســینمای ایــران بــه ســمت ســاخت فیلم هایــی بــه ســبک آقــای کیارســتمی 
رفتنــد، یعنــی فیلم هــای تــک شــخصیت، بــا پــلان طولانــی و... در حــال حاضــر 
هــم کــه ســینمای فرهــادی مطرح اســت، همه به ســمت ماجــرای خانوادگی 
رفتنــد و از روی قضیــه تقلیــد می کننــد. بــرای این کــه فیلــم را پــر کننــد، صــدای 
دادهایشــان بالاتــر مــی رود و اتفاقــات بیشــتر می شــود. درنهایــت هــم فیلــم 
ــه  ــم ب ــه فیل ــت ک ــود. این جاس ــل می ش ــی تبدی ــک اجتماع ــم فی ــک فیل ــه ی ب
مرحلــه تفکــر نمی رســد و فقــط چشــم را ارضــا می کنــد. ماننــد آدامــس 

خــوردن، شــما بــه ذهنتــان می گوییــد مــن در 
منتظــر  شــما  معــده  و  هســتم  جویــدن  حــال 
ــز  ــزی ج ــلا چی ــی عم ــد. ول ــت کن ــذا دریاف ــت غ اس

کمــی شــکر نصیبتــان نمی شــود.

 پـس ایـــــــــــن نکته ای اسـت که در پذیــــرش 
نقش هایتـان بـه آن توجه داریـــــــــد؟

توجـه  آن  بـه  کـه  اسـت  چیـزی  اولیـن  ایـن  بلـه، 
فیلمنامـه  تماشـاچی  عنـوان  بـه   اول  می کنـم. 
بـه  عنـوان  آیـا  می کنـم  بررسـی  و  می خوانـم  را 
تماشـاچی چیـزی در مـن جرقـه می زنـد؟! آیـا این 
فیلـم اتفاقـی در درون مـن ایجـاد می کنـد؟ چه از 
نظر احساسـی و چه فکری. مسـئله این است که 
فیلمنامه های بسـیار خوبی نوشـته می شـود که 
از نظـر تکنیکـی حرف ندارنـد، ولی کل فیلم مرا به 
 جایـی نمی بـرد. تکانـی نمی دهد. ایـن موضوعی 
این کـه  بـرای مـن بسـیار مهـم اسـت.  کـه  اسـت 
حس مسـئولیت داشـته باشـیم. چون این روزها 
زندگـی برای همه سـخت اسـت، وقتی می طلبیم 
که کسـی با همه مشـغله و کارش )اگر مشکلات 
ناشـی از کرونـا را فاکتـور بگیریـم( به سـینما بیاید 
بـا  بایـد  بگذارنـد،  سـینما  سـالن  در  را  زمانـی  و 
خـودش چیـزی بـه خانـه ببـرد. نـه این کـه فقـط 
فیلمـی را تماشـا کنـد و به خانه بـرود. یک اتفاقی 
بایـد بیفتد. یک سـوالی، حسـی، بینشـی، هر چیز 

دیگـری بایـد درون تماشـاگر اتفـاق بیفتـد.

 به همین دلیل است که کمــــــــــــــــــــدی بازی 
نمی کنید؟

فیلـم  پارسـال  اتفاقـا  می کنـم.  بـازی  کمـدی 
»سـینما شـهرقصه« را داشـتم کـه هنـوز اکـران 
هـم  کمـدی ام  نقـش  اولیـن  ایـن  اسـت.  نشـده 
غ بلورین هم شـد. اتفاقا  بود و کاندیدای سـیمر
خیلـی کمـدی دوسـت دارم، چون مـا خانوادگی، 
مسـیر  در  مـن  ولـی  هسـتیم.  کمدی بـاز  ذاتـا 
فیلم هـای درام افتـاده ام، چـون سـینمای ایـران 
اساسـا درام سـاز اسـت. ایـن اتفـاق هم بعـد از 10 
سـال افتـاد. ولـی متاسـفانه خیلـی از فیلم هـای 
هسـتند.  لودگـی  نیسـتند.  کمـدی  هـم  کمـدی 
فیلـم کمـدی، فیلمـی اسـت کـه اگـر من داسـتان 
تک خطـی آن را برایتـان تعریف کنـم، باید بخندید 
و برایتـان بامـزه باشـد. نـه این کـه ادا دربیـاورم. 

ایـن لودگـی اسـت.
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یادداشت

از ژان لـوک گـدار نقـل اسـت کـه این شـما نیسـتید 
کـه فیلـم را می سـازید، ایـن فیلـم اسـت کـه شـما 
ایـن جملـه دسـت کم در مـورد مـن  را می سـازد. 
رونـد  دهـه  یـک  طـی   ،»53 »کودتـای  فیلمـم  و 
سـال  می کنـد.  صـدق  سـاختنش،  پرپیچ وخـم 
1388 وقتی دسـت به کار سـاخت »کودتای 53« 
می شـدم، هرگـز بـه مخیلـه ام خطـور هـم نمی کرد 
کـه جریـان کار این قدر به درازا بکشـد، یا که آن قدر 
تدوین گـر  بزرگ تریـن  کـه  باشـم  خوش اقبـال 
سـینمای جهـان در ایـن مسـیر همـراه و همـکارم 

بشـود.
واقعیـت ایـن اسـت کـه »کودتـای 53« در ابتـدا 
بنـا نبود مسـتند باشـد. قـرار بود اولیـن فیلم بلند 
کـه  هسـت  خاطـرم  حتـی  بشـود.  مـن  داسـتانی 
اسـاس وقایـع  بـر  فیلـم داسـتانی  یـک  پروپـوزال 
منتهـی بـه کودتـای 28 مـرداد را هـم نوشـتم، ولی 
حیـن تحقیقـم بـرای نوشـتن فیلمنامـه وقتـی بـا 
شـادروان موسـی مهـران، افسـر سـرنگهبان منزل 
دکتـر مصـدق آشـنا شـدم کـه بـا چنـان فصاحـت 
خاطراتـش  از  خیره کننـده ای  ی  روشـن)12+(  و 
فهمیـدم  می کـرد،  صحبـت  کودتـا  روزهـای  از 
دیوانگـی اسـت کـه ایـن چهـره، ایـن صلابـت و ایـن 
عشـق و شـور و امیـد واقعـی را رهـا کنـم و سـعی 
به خوبـی  و  بیایـد  کـه  کنـم  پیـدا  را  بازیگـری  کنـم 
ایـن نقـش را »بـازی کنـد«. ایـن شـد کـه »کودتـای 
53« مسـتند شـد؛ اولین مسـتند بلند سـینمایی 
مـن. پیـش از ایـن فیلـم، مـن 36 فیلـم مسـتند 
تلویزیونـی سـاخته بـودم، ولـی هیچ کـدام نـه بـه 
انـدازه »کودتـای 53« شـخصی بودنـد و نـه بـه 

مهـم. »کودتـای 53«  انـدازه 
28 مـرداد زخمـی را بـر روان همـه ایرانیـان بـه جـا 
گذاشـته اسـت کـه ردش تـا همیـن امـروز بـر چهره 
داسـتان  می شـود.  دیـده  مـا  تک تـک  زندگـی  و 
28 مـرداد مضمـون و دسـت مایه صدهـا فیلـم و 

سـریال تلویزیونـی و هـزاران کتـاب و مقالـه بـوده اسـت. داسـتانی اسـت بـس 
مکرر و حدیثی اسـت بس شـنیده. آن چه فیلم »کودتای 53« را به زعم من از 
دیگـر آثـار موجـود در این باره متمایز می کند، تقلای من برای کشـف و شـنیدن 
صـدای راویانـی بود که زمزمه شـان در هیاهـو و فریادهای غوغاسـالاران تاریخ 
گم و فراموش شـده بود، یافتن اسـناد و مدارک و فیلم هایی که پیش تر دیده 
نشـده بودنـد، تقـلا بـرای یافتـن راهـی بـرای روایـت این داسـتان بـرای مخاطب 
نـاآگاه عمدتـا غیرایرانـی کـه نمی دانـد بـر ایـران چـه گذشـته و هم زمـان بـرای 
مخاطـب آگاه داخلـی کـه فکـر می کنـد همـه چیـز همـه چیـز را می دانـد. در این 
راه، همراهـی والتـر مـرچ، موهبتـی بـود الهـی. او از کالیفرنیـا بـه لنـدن آمـد تـا 
تدویـن ایـن فیلـم را کـه قرار بود فقط شـش ماه طول بکشـد، بـه عهده بگیرد، 
امـا چهـار سـال گرفتـار شـد! فقـط او، والتـر مـرچ بزرگ اسـت کـه می توانـد 532 
سـاعت راش دربـاره یـک واقعـه تاریخـی در 60 و چنـد سـال پیـش را تحویـل 
بگیـرد و یـک فیلـم دو سـاعته تحویـل دهـد فراتـر از یـک درام یـا یـک تریلـر درجه 
یـک داسـتانی. والتـر بـود کـه آهنگ سـازمان، رابـرت میلـر، را بـه کار دعـوت کـرد، 
کسـی کـه حال وهـوای موسـیقی ایرانی را به خوبـی می فهمید و به خوبـی اجرا 
کـرد. بـه لطـف والتـر و سـابقه دوسـتی او بـا ریـف فاینـز از زمـان سـاخت فیلـم 
»بیمار انگلیسی« بود که ریف منحصربه فردترین نقش ممکن را در یک فیلم 

مسـتند سـینمایی بـازی کرد!
»کودتای 53« را جمعی کوچک اما خلاق، جسور و موفق ساخته اند و در این 
راه مـن از حمایـت تک تکشـان برخـوردار بـوده ام. فاطمـه احمـدی کـه خودش 
هم فیلم سـاز اسـت و فیلم کوتاهش »دریای تلخ« سـال گذشـته در جشـنواره 
غ بود، با خودش خیر بسـیار به »کودتای 53« آورد.  فجر در ایران نامزد سـیمر
تحقیقات راه گشـا، ایده های نو و همکاران قابل اتکا. از جمله حسـام اسـلامی 
کـه بـه لطـف فاطمـه بـه تیـم ما اضافه شـد و لطـف و همـکاری اش با ما بسـیار 
ارزشـمند بـوده اسـت و تاثیـرش در فیلـم محسـوس. ایـن فیلـم یک مشـغله و 
کسـب وکار خانوادگـی هـم بوده اسـت و برادرانم، امیر و علی، از همـان ابتدا در 

کنـارم بوده انـد و در این مسـیر موثـر و حمایت گر.
مـن در ایـران عاشـق سـینما شـدم، وقتـی پسـربچه بـودم. هرچنـد 46 سـال 
اسـت از ایـران رفتـه ام، ایـران هرگـز از دل مـن نرفتـه اسـت. ایـن فیلـم ادای دین 
مـن اسـت بـه هویتم، تاریخم و سرچشـمه وجـودم. من این فیلـم را برای همه 
ایرانیـان سـاخته ام، همـه کسـانی کـه بـا وجـود تفاوت هایشـان، از یـک میـراث 
فرهنگی و زبان و تاریخ مشـترک برآمده اند. جان مایه »کودتای 53«، حقیقت 
اسـت و حقیقـت ایـن قـدرت را دارد کـه مـا را بـه یکدیگـر وصـل کنـد و مرهـم 

زخم هایمـان باشـد.

ادایدین
بههویتم

مستند »کودتای 53« به روایت تقی امیرانی، کارگردان

.
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پیشتازیدفاعمقدسیها
فیلم هایی که محبوب جشنواره فجرند

سال ها کارگردانان و تهیه کنندگان با آثار خود که 
موضوعات متنوع و متفاوتی داشته اند، موفق به 
غ بلورین بهترین فیلم از این رویداد  کسب سیمر
سینمایی شده اند. اما اگر قرار باشد نگاهی آماری 
به همه این فیلم ها بیندازیم، موضوعی که بیش 
از باقی توجه ها را به خود جلب می کند، فیلم های 
جنگی اند و بعد از آن فیلم هایی که تم اجتماعی 
دارند، قرار گرفته اند. کمدی ها، فیلم های کودک 
و نوجوان و فیلم هایی که موضوع تاریخ معاصر 
و  جشنواره اند  محبوب  فیلم های  دیگر  از  دارند، 
در مرتبه بعدی آثار خانوادگی قرار دارند. هر چند 
تاریخی-مذهبی،  معناگرا،  فلسفی،  فیلم های 
معمایی و سیاسی هم هر کدام در یک دوره در 

جشنواره در بخش بهترین فیلم دیده شده اند.

  موضوعات فیلم های جشنواره 
سی و نهم

به دلیل حضور یافتن فقط 16 فیلم در سی و نهمین 
می رفت  توقع  شاید  فجر،  فیلم  جشنواره  دوره 
چندان تنوع موضوعی در این رویداد و آثارش به 
چشم نخورد. اما عملا نتیجه به گونه دیگری است 

و فیلم های جشنواره امسال از تنوع موضوعی برخوردارند؛ هم می توان در 
سینماهای جشنواره به تماشای فیلم های جنگی نشست، هم ساخته ای با 

فضای فانتزی و هم آثاری که دغدغه اجتماعی دارند. 
در میان فیلم هایی که در این دوره از جشنواره به نمایش درخواهند آمد و 
غ بلورین شده اند، هشت فیلم با موضوع  البته در رشته ای نامزد دریافت سیمر
اجتماعی به چشم می خورند. البته تمامی این فیلم ها صرفا موضوع اجتماعی 
ندارند و در برخی موارد با فضاهای دیگر ترکیب شده اند. در سال های اخیر 
یکی از محبوب ترین موضوعاتی که در فیلم های سینمای ایران به آن پرداخته 
که  است  فیلم هایی  دارد،  طرفدار  هم  مخاطبان  سوی  از  اتفاقا  و  می شود 
اتفاقات برآمده از دل اجتماع را مورد توجه قرار داده و روی آن متمرکز شده اند. 
امسال چهار فیلم با موضوع صرف اجتماعی، دو فیلم اجتماعی و خانوادگی، 
یک فیلم اجتماعی که مبنای اقتباسی دارد و یک فیلم جنگی، اجتماعی و 
خانوادگی در جشنواره موجود است. این آمار و ارقام نشان می دهد تقریبا 

نیمی از فیلم های جشنواره دغدغه های اجتماعی را دنبال کرده اند.
باید تاکید کرد که غالبا فیلم هایی که به خصوص در فضای اجتماعی ساخته 
می شوند، صرفا موضوع اجتماعی ندارند و در ترکیب با فضاهای دیگر ساخته 
شده اند، از جمله فضای فانتزی که در فیلم »رمانتیسم عماد و طوبا«  دیده 

می شود.
از جشنواره امسال موضوع دفاع مقدس و مقاومت دارند و یک  دو فیلم 
فیلم همان طور که در بالا اشاره شد، علاوه بر آن که در فضایی اجتماعی و 
خانوادگی است، در بستر دفاع مقدس پیش می رود. فیلم دیگری هم از آثار 
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و  جشنواره امسال موضوع و فضای خانوادگی 
دفاع مقدس دارد.

موضوع  صرفا  جشنواره  فیلم   16 از  فیلم  سه 
خانوادگی،  اجتماعی  فیلم  دو  و  دارد  خانوادگی 
از  یکی  است.  اقتباس  هم  خانوادگی  فیلم  یک 
ساخته های جشنواره امسال هم قصه ای از تاریخ 
معاصر را روایت می کند. مجموع این فیلم ها آثار 

حاضر در جشنواره سی و نهم را تشکیل می دهد.
همین طور در فیلمی که تاریخ معاصر موضوع آن 
از فیلم های معمایی و  است، می توان رگه هایی 
پلیسی را هم مشاهده کرد. بر همین اساس است 
که نمی توان صرفا فقط یک عنوان را به عنوان تیتر 

برای موضوع فیلم ها برگزید.

  موفق های سال های قبل
از  بیش  اقبال  شاهین  گذشته  سال های  در 
سایر گونه ها یا موضوعات سینمایی روی شانه 
دفاع مقدسی  و  جنگی  فیلم های  سازندگان 
این  سازندگان  که  معنا  این  به  است،  نشسته 
غ بلورین بهترین  فیلم ها موفق به کسب سیمر
فیلم شده اند. از جمله آن ها می توان به نخستین 
فجر  فیلم  جشنواره  در  که  کرد  اشاره  فیلمی 
تحسین شد و جایزه ویژه هیئت داوران را گرفت؛  
کاربخش.  حسن  کارگردانی  به  عاشقان«  »دیار 
زمانی که رسول ملاقلی پور هم »پرواز در شب« را 
کارگردانی کرد، توانست برای این فیلم در جشنواره 
هم  حاتمی کیا  ابراهیم  و  کند  کسب  جایزه  فجر 
فیلم  بهترین  جایزه  »مهاجر«  با  بعد  سال  سه 
»مهاجر«  از  بعد  که  جنگی  فیلم  دیگر  گرفت.  را 
توانست در فجر مورد توجه قرار بگیرد، »از کرخه 
تا راین«، ساخته سینمایی دیگر حاتمی کیا بود؛ 
هرچند که موضوع این فیلم به جنگ ارتباط پیدا 
یک  نبود.  جنگ  میدان  نشان دهنده  و  می کرد 
جایزه  »کیمیا«  با  درویش  احمدرضا  بعد  سال 
ویژه هیئت داوران را گرفت و »دایره سرخ« جمال 
شورجه هم دیپلم افتخار از جشنواره چهاردهم 
به دست آورد. »سرزمین خورشید«  به کارگردانی 
جایزه  چهاردهم  جشنواره  در  درویش  احمدرضا 
ساخته  »هیوا«  و  گرفت  را  داوران  هیئت  ویژه 
جشنواره  فیلم  بهترین  هم  ملاقلی پور  رسول 
باز  ساله  هفت  فاصله  با  شد.  شناخته  هفدهم 
غ  سیمر جنگ  موضوع  به  نزدیک  فیلم  یک  هم 
»به  نام  آن  و  کرد  کسب  را  فیلم  بهترین  بلورین 
یک  بود.  حاتمی کیا  ابراهیم  کارگردانی  به  پدر«  

غ بهترین فیلم را برد  سال بعد »روز سوم« محمدحسین لطیفی هم سیمر
و در دوره سی ام این »روزهای زندگی« به کارگردانی پرویز شیخ طادی بود که 
دیپلم افتخار بهترین فیلم را کسب کرد. »ایستاده در غبار«، نخستین ساخته 
سینمایی محمدحسین مهدویان، بهترین فیلم جشنواره سی و چهارم شد و 
»تنگه ابوقریب« به کارگردانی بهرام توکلی بهترین فیلم جشنواره سی و ششم.

فیلم های اجتماعی، یا اجتماعی سیاسی، یا مذهبی هم در جشنواره با استقبال 
از سوی داوران رو به رو شده اند که از جمله برخی از آن ها می توان به »کلوزآپ« 
به  »پدر«  داودنژاد،  علیرضا  کارگردانی  به  »نیاز«  کیارستمی،  عباس  ساخته 
کارگردانی مجید مجیدی، »جرم«  ساخته مسعود کیمیایی،  »رخ دیوانه« به 
کارگردانی ابوالحسن داودی و »به همین سادگی« به کارگردانی رضا میرکریمی 

اشاره کرد.
می توان  هم  فجر  در  تحسین شده  نوجوان  و  کودک  فیلم های  جمله  از 
کوچک  »پرنده  کیارستمی،  عباس  کارگردانی  به  کجاست؟«   دوست  »خانه 
خوشبختی« ساخته پوران درخشنده و »بچه های آسمان« و »خورشید« به 

کارگردانی مجید مجیدی را نام برد.
جشنواره  از  را  فیلم  بهترین  جایزه  توانسته اند  هم  معاصر  تاریخ  فیلم های 
دریافت کنند؛  از جمله »در مسیر تندباد« به کارگردانی مسعود جعفری جوزانی 

و »استرداد« ساخته علی غفاری.
غ بهترین فیلم فجر کمی عبوس باشد و فقط بر دوش  شاید توقع برود سیمر
فیلم های جدی بنشیند، اما چهار فیلم کمدی که این جایزه را گرفته اند، چنین 
تصوری را باطل می کنند: »آپارتمان شماره 13« یدالله صمدی، »دو فیلم با یک 
بلیت«  داریوش فرهنگ، »مهمان مامان« به کارگردانی داریوش مهرجویی و 

»آذر، شهدخت، پرویز و دیگران« ساخته بهروز افخمی.
دارد،  گیشه  و  بازار  در  که  محدودیت هایی  دلیل  به  چند  هر  ایران  سینمای 
چندان دست بازی در ایجاد تنوع ژانری ندارد، اما با وجود همین محدودیت ها 
کارگردانان کار کردن در فضاهای مختلف را تجربه می کنند و اتفاقا این تجربه ها 
در دوره های مختلف جشنواره هم مورد توجه قرار گرفته و موفق به کسب 

غ شده اند. سیمر

فیلم سینمایی به همین سادگی



فیلمهایاجتــماعی
همچنانمحبوباند
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غ را بــه عنــوان هســته اصلی و نقطه کانونی جشــنواره فیلم فجــر بدانیم، بــا خوانش فیلم هایی  اگــر بخــش ســودای ســیمر
کــه بــه ایــن بخــش راه یافته انــد، می تــوان شــمایلی کلــی از وضعیــت ســینمای ایــران و البتــه جشــنواره امســال ترســیم کــرد 
غ از هــر گونــه قضــاوت و قیــاس فیلم هــا،  کــه از پــس آن می تــوان افــق آینــده ســینمای ایــران را بــر ایــن مبنــا گشــود. فــار
ــکوفایی  ــوکت و ش ــر ش ــد، روایت گ ــال راه یافته ان ــنواره امس غ جش ــیمر ــودای س ــش س ــه بخ ــه ب ــازی ک ــم و فیلم س 16 فیل
ســینماگران جوانــی اســت کــه در روزگار تلــخ بحران هــای اجتماعــی و اقتصــادی، ظرفیــت و قابلیت هــای ســینمای ایــران را با 
خلاقیــت و نوآوری هــای خــود در آفرینش گــری هنرمندانــه نشــان داده انــد. گرچــه جشــنواره فیلــم فجــر به میان ســالی خود 
رســیده، امــا می تــوان جشــنواره ســی ونهم را یکــی از جوان تریــن جشــنواره ها طــی ایــن چهــار دهــه دانســت کــه هــم هیئــت 
داوران و هــم صاحبــان آثــارش اغلــب جــوان هســتند و ایــن جــوان بــودن نه فقــط از حیــث تقویمــی، کــه از منظــر هنــری و 
ســینمایی خلاقــه هــم قابــل توضیــح اســت. بــه ایــن معنــا که آن هــا صاحــب ایده هــای نــو و نوآورانه در فیلم ســازی هســتند 
و می تواننــد ثابــت کننــد کــه ســینمای ایــران هنــوز نمــرده و هم چنــان پویــا و سرپاســت. گرچــه حضــور پیش کســوتان و 
ــه  ــار ب ــن اعتب ــش از ای ــنواره بی ــا جش ــت، ام ــنواره ای اس ــر جش ــه ه ــی ب ــوه اعتباربخش ــی از وج ــام یک ــازان صاحب ن فیلم س
ــه فیلم هــای امســال  ــازه محقــق می شــود. خوش بختان ــاز دارد کــه از طریــق کشــف اســتعدادهای ت ــازه نی افتخارهــای ت
ــازه ای از اســتعدادها و امیدهــای  ــاز هــم نام هــای ت ــر می دهنــد و چــه بســا ب علی رغــم کاهــش کمــی از ارتقــای کیفــی خب
ســینمای ایــران از دل ایــن دوره از جشــنواره بیــرون بیاییــد. تجربــه بیــش از یــک دهــه اخیــر نشــان می دهــد کــه آن چــه بــه 
جشــنواره فیلــم فجــر نشــاط بخشــیده، بیــش از این کــه فیلم ســازان پیش کســوت صاحب نــام باشــند، فیلم ســازان جــوان 
صاحــب ایــده بودنــد کــه توانســتند پیونــد بیــن مخاطــب و ســینمای ایــران را تقویــت کــرده و مســتحکم تر کننــد. نرگــس 
آبیــار، محســن قرایــی، علــی غفــاری، آیدا پناهنــده، کاوه صبــاغ زاده، ســیدروح الله حجازی،  هاتف علیمردانی، محمدحســین 
مهدویــان و مهــدی جعفــری گرچــه فیلم ســازان باســابقه جشــنواره امســال هســتند، امــا بــه عنــوان نســل جدیــد 
ــری، عــادل تبریــزی، آرش  ــد و فرنــوش صمــدی، حمیدرضــا آذرنــگ، ارســلان امی ــه حســاب می آین ــی ب کارگردان هــای ایران
انیســی، حســین دارابــی و ســیاوش ســرمدی هــم کــه نخســتین حضــور خــود را بــه عنــوان کارگــردان در جشــنواره تجربــه 
ــران باشــد. از حیــث جنســیتی گرچــه تعــداد  ــازه ای در ســینمای ای ــد اتفــاق ت ــد کــه می توان ــا فیلم هایــی آمدن ــد، ب می کنن
فیلم ســازان زن نســبت بــه کارگردان هــای مــرد کمتــر اســت، امــا نرگــس آبیــار، فرنــوش صمــدی و آیــدا پناهنــده بــه عنــوان 
غ گرفتــن آن هــا کــم  ســه فیلم ســاز زن در جشــنواره امســال از کارنامــه ســینمایی قابــل تاملــی برخوردارنــد و شــانس ســیمر
غ کهنــی کــه بــدون شــک امســال بــر شــانه فیلم ســازان جــوان خواهــد نشســت. دود از  از فیلم ســازان مــرد نیســت. ســیمر
کنــده بلنــد می شــود، امــا عــود می توانــد از همــت جوان ترهــا برخیــزد تــا ســینمای ایــران را بــه عطــر خــوش خــود معطــر 

 . کند

گران جوان غ های کهن و سینما ســیمر

سیدرضاصائمی



گــــــــــزارش

 آقـای یشـایایی، بـا توجـه بـه تجربـه ای کـه از 
سـال ها نمایـش فیلم هایتـان در جشـنواره فجـر 
داریـد، ارزیابـی شـما ایـن اسـت که این جشـنواره 
کـردن  برگزیـده  و  انتخـاب  در  را  خاصـی  سـلیقه 

می کنـد؟ دنبـال  فیلم هـا 
تـا  دوره  اولیـن  از  را  جشـنواره  برگـزاری  رونـد  اگـر 
کنـون بررسـی کنیـم، بایـد بگویـم این طـور نبـوده 
که همواره یک سـلیقه خاص در این رویداد حاکم 
باشـد. با تغییر هیئت داوران و مدیریت سـینما در 
بخش هـای مختلـف دیدگاه ها نیز تغییـر می کرده 
و اساسـا یـک بینـش خـاص در همـه ادوار وجـود 
بگویـم همـه  بایـد  نمونـه،  بـرای  اسـت.  نداشـته 
فیلم هایـی کـه من بـه عنـوان تهیه کننـده در آن ها 
حضور داشـتم، یک پیشینه فکری داشتند. وجود 
ایـن نکتـه در آثـار باعـث می شـد کـه هیئـت داوران 
»اجاره نشـین ها«  مثـلا  کننـد.  انتخـاب  را  آن هـا 
راجـع بـه مسـئله سـکونت در تهـران و اجـاره بهـا و 
مسـائل مالـی ای بـود کـه بـه ایـن قضیـه مربـوط 
می شـد. کارگردان فیلم داریوش مهرجویی بود و 
او نیـز خـط فکـری خـودش را داشـت. امـا بـا این که 
فیلـم در گیشـه بـا موفقیت زیـادی مواجه شـد، در 
جشـنواره خیلـی مورد اسـتقبال قـرار نگرفـت. این 

بـه همـان بحـث بینـش داوران برمی گـردد.

 دقیقـا همین طـور اسـت و فقط یـک جایزه در 
زمینـه صـدا بـه »اجاره نشـین ها« تعلـق گرفـت. 
ایـن مـورد توجـه قـرار نگرفتـن در جشـنواره فجـر 

بـه نظـر خودتـان بـه چـه دلیـل بود؟
آن  در  جشـنواره  بـر  حاکـم  سـلیقه  مثـلا  شـاید   
سـال این طـور بـود کـه خیلـی ایـن فیلـم را تحویـل 
نگرفتنـد. حـالا ایـن را  کـه چـه نگاهـی پشـت ایـن 
قضیـه بـود و بـه چـه دلیـل ایـن اتفـاق افتـاد، مـن 
نمی دانـم.  آن هـم بـا وجـود این که ایـن فیلم هنوز 
هـم بـه عنـوان یـک اثـر سـینمایی خـوب، درسـت 
و قـوی شـناخته می شـود و هم چنـان هـم جـزو 
بـه  ایـران  سـینمایی  فیلم هـای  شـاخص ترین 

می آیـد. حسـاب 

 بعدهـا امـا »ناخـدا خورشـید« در رشـته های 
ایـن  از  هـم  جایزه هایـی  و  شـد  نامـزد  مختلـف 
جشـنواره گرفـت. حضـور ایـن فیلم در جشـنواره 

ارزیابـی می کنیـد؟ را چطـور 
»ناخـدا خورشـید« هـم فیلـم خاصـی بـود. شـاید 

باورتان نشود، اما هیچ کس به دلیل شرایط سختی که تولید این فیلم داشت، 
جرئت نمی کرد به سمت آن بیاید. اما من تهیه کنندگی »ناخدا خورشید« را به 
خاطـر همیـن فضـای خاصش قبـول کـردم و اتفاقا فیلم بسـیار پرهزینـه ای هم 
بـود کـه برخـلاف »اجاره نشـین ها« در گیشـه چنـدان جـواب نـداد. امـا مـن ایـن 
فیلـم را هم چنـان جـزو تجربه هـای خـوب خـودم می دانـم و به جرئـت می توانم 
بگویـم بهتریـن کار ناصـر تقوایـی هـم هسـت. البتـه به جـز سـریال »دایـی جـان 
ناپلئـون« کـه شـرایطش فـرق داشـت. »دایی جان ناپلئـون« یک اثـر تلویزیونی 

بـود، امـا »ناخـدا خورشـید« در حـوزه سـینما بـه نظر مـن بهترین اثر اوسـت.

 چـرا آن زمـان از »ناخـدا خورشـید« آن طـور کـه انتظـار می رفت، اسـتقبال 
نشـد و بـه قـول شـما در گیشـه مـورد توجه قـرار نگرفت؟

می خواهـم نکتـه ای را در ایـن زمینـه بـه شـما بگویـم کـه بی ارتبـاط بـا جـواب 
سـوالتان نیسـت. الان حدود دو سـال اسـت که من به دلیل شـرایط جسمانی 
نمی توانـم در جشـنواره ها حضـور فیزیکـی داشـته باشـم. امـا بـه نظـر مـن دو 
عکس العمـل  اولـی  دارد؛  زیـادی  اهمیـت  جشـنواره  فیلم هـای  دربـاره  نکتـه 
تماشـاچیان اسـت، دومـی هـم واکنـش و تصمیـم داوران درباره یک اثـر. که به 
نظر من عکس العمل تماشـاچی بر نظر داوران هم تا حدودی حتی به شـکل 
ناخـودآگاه تاثیراتـی می گذارد. مثلا درباره »ناخدا خورشـید« نکته ای که وجود 
داشـت، ایـن بـود که اساسـا این فیلم برای تماشـاچی سـنگین بـود و مخاطب 
نمی توانسـت این فیلم را به لحاظ بار سـنگینی که داشـت، درک کند. شـاید در 
آن سال ها و با آن وضعیت سینما این فیلم برای مخاطب چندان قابل لمس 
و فهـم نبـود. امـا یـادم می آیـد حـدود یکـی دو سـال پیـش این فیلم در سـینما 
فلسـطین نمایش داده شـد و در هر دو سـانس نمایش این فیلم، سـالن پر از 
تماشاچی شده بود و استقبال بسیار بی نظیری از آن شد و همه بعد از پایان 
فیلـم چنـد دقیقه ای دسـت زدند. امـا خودم به خاطر دارم در سـالی که »ناخدا 
خورشـید« برای اولین بار اکران شـد، برخی از تماشـاگران وسـط فیلم سـالن را 

تـرک کردنـد. همـه این هـا به شـرایط هم برمی گـردد. 

از  بهتریـن فیلـم  بـه کسـب جایـزه  آن سـال موفـق   »ناخـدا خورشـید« 
جشـنواره نشـد. در ایـن سـال ها اغلـب تهیه کننـدگان معتـرض می شـوند 
غ کفایـت  کـه چـرا فـلان جایـزه بـه آنـان تعلـق نگرفتـه و گویـا دو سـه سـیمر
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محمدمهـدی عسـگرپور عـلاوه بـر این کـه فیلم سـازی نام آشـنا در سـینمای ایـران بـه حسـاب می آیـد، چهـره ای مطـرح و تاثیرگـذار در عرصه 
مدیریتـی سینماسـت. عسـگرپور کـه در سـال های 80 و 81 دو دوره دبیـر جشـنواره فجـر بود، از سـال ها قبـل در جریان جزئیات برگـزاری این 
رویـداد قـرار داشـت و یکـی از نزدیک تریـن تجربیـات او زمان دبیری زنده یاد سـیف الله داد در جشـنواره بود. شـاید همین آشـنایی و سـال ها 
آسیب شناسـی جشـنواره بـود کـه موجـب شـد در دوره دبیـری او تغییراتی اساسـی در شـکل برگـزاری جشـنواره رخ دهد. او عـلاوه بر دبیری 
فجـر، شـش سـال بـه عنـوان مدیرعامـل خانـه سـینما نیز فعالیـت کـرد کـه در آن دوران هم اتفاقات ریـز و درشـت زیادی را در عرصه سـینما 
پشـت سـر گذاشـت. بـا ایـن کارگـردان و تهیه کننـده سـینما کـه حـالا در مقـام دبیر جشـنواره جهانـی فجر نیز فعالیـت می کنـد، دربـاره دوران 
دبیـری اش در جشـنواره فجـر و هم چنیـن دوران دبیـری سـیف الله داد در جشـنواره و شـکل کار در آن مقطـع گفت وگویی مفصل داشـتیم.

باورداشتمجشنوارهفجر
بایدجراحیشود

نژلا پیکانیان

محمدمهدی عسگرپور از تجربه دو دوره دبیری جشنواره فجر می گوید

  یکـی از بزرگ تریـن تحـولات جشـنواره فیلـم 
فجـر در دوره مدیریـت شـما بـه واسـطه حـذف 
ترتیـب  ایـن  بـه  داد،  رخ  فنـی  جوایـز  از  بخشـی 
گونـه ای  بـه  جشـنواره  پیکـره  تـا  شـد  تـلاش 
بـر  متکـی  کـه  نقـدی  دیگـر  کـه  شـود  تراشـیده 
گـم بـودن هویـت جشـنواره بـود، برطـرف شـود. 
در  تحـول  ایـن  ایجـاد  از  شـما  نـگاه  و  هـدف 
دومیـن دوره دبیری تـان در سـال 81 و جشـنواره 

بـود؟ چـه  بیسـت ویکم 

مـن تقریبـا از دوره پنجـم، ششـم جشـنواره بـه نوعـی در جریـان برگـزاری ایـن 
رویـداد بـودم. آن زمـان، در دهـه 60، که بنیاد سـینمایی فارابی تاسـیس شـده 
بـود، مـن جـزو همـکاران بخـش فرهنگـی بنیـاد بـودم، یعنـی حـدودا از ابتدای 
شـروع کار فارابی در جریان برگزاری جشـنواره و مسـئولیت های پی درپی که به 
وجود می آمد، قرار داشـتم. بعد از حدود 20 دوره برگزاری جشـنواره فیلم فجر 
مسـائلی پیـش آمـده بـود کـه بـه نظـر می آمـد ایـن رویـداد نیاز بـه یـک بازنگری 
اساسـی دارد. جشـنواره آن موقـع نشـان مـی داد بـه یـک بلـوغ از نظـر برگـزاری 
رسـیده و سـینمای ایـران نیـز در حـال تجربـه شـکل های مختلـف بـود. در واقع 
دیگر در آن دوره از سینما نبودیم که کلا 40،30 فیلم ساخته شود، یا تنوع ژانر 
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نداشـته باشـیم، یا این که دسـت اندرکاران سـینما 
تعدادشـان کـم باشـد. حـالا دیگـر وارد عرصـه ای 
شـده بودیـم کـه طبـق اعلام خانـه سـینما، حدود 
سـه، چهـار هـزار نفـر دسـت اندرکار در سـینما در 
و  می کردنـد  فعالیـت  مختلـف  صنف هـای  قالـب 
همـه این هـا نشـان دهنده ایـن موضـوع بـود کـه 

پیکـره سـینما دیگـر آن پیکـر دهه 60 نیسـت.
مسـائل  فجـر  جشـنواره  برگـزاری  جریـان  در  امـا 
مختلفـی از جملـه برخـی موضوعـات حاشـیه ای 
وجـود داشـت، بـه ایـن معنـا کـه چنـد مـاه قبـل از 
برگزاری جشنواره همکاران ما در سینما از برگزاری 
ایـن رویداد اسـتقبال می کردند، اما بلافاصله بعد 
از تمام شـدن جشـنواره بازتاب هـای عمدتا منفی 
برگـزاری ایـن رویـداد خـودش را نشـان مـی داد و 
اهـدای  بابـت  از  نارضایتـی  از  زیـادی  تقریبـا مـوج 
جوایـز بـه راه می  افتـاد. ایـن اتفاقـات باعـث شـده 
بـود حتـی جایـگاه خـود جوایـز مخـدوش شـود، 
غ داشـته  چراکـه شـما وقتـی تعـداد زیـادی سـیمر
اصلـی  جایـزه  اساسـا  این کـه  تشـخیص  باشـید، 
جشـنواره کدام یک از آن هاسـت، سخت می شود. 
ایـن مـوارد شـاید مثـلا در دوره هـای پنجـم، هفتـم 
نشـان  را  خـودش  چنـدان  جشـنواره  دهـم  یـا 
نمـی داد، کمااین کـه اختتامیه های جشـنواره های 
آن دوران را اگـر دقیـق نـگاه کنیـد، بـه نظـر می آیـد 
تریبـون  تنهـا  کـه  فضـای طبیعـی دوره خـودش 
سـینمایی بـود، جریـان داشـت، و همـه بـه همـان 
میـزان رضایـت می  دادنـد. امـا بعـد از گذشـت دو 
دهه از جشـنواره فجر که فضا متحول شـده بود، 
خیلی از فیلم ها راهی  جشـنواره های جهانی شـده 
بودنـد، سـینماگران هـم همین تجربه را داشـتند. 
جشـنواره مـا بـا این پدیـده مواجه شـد که با همه 
جشـنواره های دیگـر دنیـا از نظـر برگـزاری متفـاوت 
نـدارد  وجـود  دنیـا  در  جشـنواره ای  هیـچ  اسـت. 
کـه بـه قاعـده جشـنواره فجـر برگـزار شـود؛ این که 
یـک تعـداد فیلـم از سـوی پنـج یـا هفـت داور مورد 
قضـاوت واقـع شـوند و درنهایـت هـم در 17 رشـته 
فیلـم  دیـدن  بـار  یـک  بـا  را  خودشـان  برگزیـدگان 
اعـلام کننـد. ایـن مسـئله زمینه هـای سـوءتفاهم 
بسـیاری را ایجـاد می کـرد. به همین دلیـل در دوره 
دومی که من دبیر جشـنواره بودم، سـعی کردم از 
آسـیب هایی کـه در دوره هـای قبل تر کامـلا با آن ها 
مواجـه شـده بودم، چـه دوره قبلی که خودم دبیر 
بـودم و چـه دوره هایـی کـه مرحـوم سـیف الله داد 

دبیـر جشـنواره بـود و مـن هنـگام برگزاری جشـنواره کنـار مدیریت بـودم، کمی 
بکاهـم و آن آسـیب  ها را تـا حـد امـکان برطرف کنـم. از همیـن رو از همکارانمان 
در سـینما، چـه در حـوزه مدیریـت و چـه فعـالان تولیـد مشـورت  خواسـتیم که 
اگر قرار باشـد جشـنواره با علم به این که یک جشـن به نام جشـن خانه سینما 
هـم برگـزار می شـود کـه به شـدت شـبیه آکادمـی اسـکار عمـل می کنـد، دچـار 

تحـول شـود، مـا بایـد ایـن تحـول را در کـدام بخش هـا ببریـم.
نظـر مـن ایـن بـود کـه صنـوف در جشـن خانـه سـینما در قالـب یـک جشـن 
آکادمیـک، برگزیـدگان خودشـان را از بیـن فیلم هایـی کـه در یـک سـال دیـده 
شـدند و بازتاب هایشـان مشـخص اسـت، اعـلام کننـد. ایـن شـکل از برگـزاری 
جشـن خانه سـینما کاملا قابل فهم بود. اما برگردیم به جشـنواره فیلم فجر؛ 
جمع بنـدی مـن بـه عنـوان دبیـر جشـنواره ایـن بـود کـه بایـد اصالـت در برخـی 
از بخش هـا را بـه خانـه سـینما بدهیـم، آن هـم در بخش هایـی کـه مربـوط بـه 
رشـته های فنـی سـینما هسـتند و قضـاوت دربـاره آن هـا بعضـی اوقات بسـیار 
سخت است، چراکه حتما باید متخصصان آن رشته برای داوری حضور داشته 
باشـند. می خواهم برای روشـن)12+(  تر شـدن اهمیت این موضوع نمونه ای 
برایتـان بگویـم و دوسـتان در دوره های مختلف اگر واقعا بخواهند، می توانند 
گواهـی و شـهادت دهنـد کـه شـاید اشـتباهات این چنینـی در دوره هـای آنـان 
نیـز تکـرار شـده اسـت. در یـک دوره از دو دوره ای کـه مـن دبیـر بـودم،  داوران 
فیلمـی را نامـزد جایـزه صدابرداری کـرده بودند که اساسـا صدابرداری نداشـت 
و صداگـذاری روی آن انجـام شـده بـود. مـن بـر اسـاس اطلاعاتـی کـه داشـتم، 
ایـن موضـوع را بـه دوسـتان داور گفتـم کـه اگـر قـرار باشـد بـه ایـن فیلـم جایـزه 
صداگـذاری بدهیـد، منطقـی اسـت، امـا اگر جایـزه صدابـرداری به ایـن اثر تعلق 
بگیـرد، خـود دوسـتان سـازنده فیلـم هـم باورشـان نمی شـود. ایـن مسـئله و 
موضوعاتی از این دسـت به دلیل این اسـت که اساسـا قضاوت و داوری درباره 
جزئی ترین مسـائل در یک فیلم در حیطه تخصصی افرادی اسـت که به همان 

شـکل تخصصـی در آن رشـته به خصـوص فعالیـت می کننـد. 
حـالا این کـه ایـن تعـدد جوایـز از کجـا بـه وجـود آمـده، بـه شـرایط اجتماعـی 
و فشـارهایی کـه همـکاران مـا در صنف هایشـان ممکـن اسـت بـه جشـنواره 
بیاورنـد،  برمی گـردد. حتمـا خاطرتـان هسـت کـه در دوره ای عده ای از دوسـتان 

مراسم اختتامیه  بیست و یکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر
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فشـار آوردنـد تـا جایـزه ای بـرای مدیـران تولیـد هم 
در نظـر گرفتـه شـود. مـن هنـوز هـم فکـر می کنـم 
اگـر قـرار باشـد ایـن اتفـاق بیفتـد، یـک داور چطـور 
بایـد عملکـرد یـک مدیـر تولیـد را، کـه از آن در طول 
تولیـد کار خبـر نـدارد، قضـاوت کنـد و بـه آن جایـزه 
دهـد. مـن فکـر می کنـم در بعضـی از دوره هـا کـه 
ایـن  برگـزاری  مسـئولیت  غیرمسـلط  دوسـتانی 
بـر عهـده گرفتنـد، اگـر  را بـه عنـوان دبیـر  رویـداد 
کمـی فشـار بیشـتر بـود، اتفاق هایـی مانند همین 
وقـت  آن  و  می افتـاد  هـم  جوایـز  شـدن  اضافـه 
ممکـن بـود جایـزه ای بـه فجـر اضافـه شـود کـه در 
آینده روی دسـت سینمای ایران بماند و در نتیجه 
یـک سـوءتفاهم به سـوءتفاهم های دیگـر اضافه 

شـود.
از سـوی دیگـر، جشـنواره فجـر در برخـی سـال ها 
از  تعـدادی  کشـف  محـل  کـه  داده  نشـان 
یـا همـکاران مـا در حوزه هـای دیگـر  فیلم سـازان 
هـم هسـت. در فجـر گاهـی بـا پدیده هایـی مواجه 
می شـویم که خیلی خوب اند و جشـنواره سـکوی 
پـرش آن هـا هـم می شـود و قطعـا ایـن موضـوع 
شـیرینی به خصوصـی هـم دارد. بنابرایـن اضافـه 
شـدن برخـی جوایـز در بعضـی مـوارد توجیهاتی از 

ایـن دسـت پیـدا می کـرد. 
امـا مـن آن زمـان احسـاس کـردم کـه جشـنواره 
فجـر بایـد به قاعـده جشـنواره های مهـم و مطرح 
همـه  در  داور  هفـت  یـا  پنـج  شـود.  نزدیـک  دنیـا 
دربـاره  آیتـم  چنـد  بـه  راجـع  دنیـا  جشـنواره های 
فیلم هـا اظهـار نظـر می کننـد، بـرای مثـال بهتریـن 
فیلمنامـه،  بهتریـن  کارگـردان،  بهتریـن  فیلـم، 
بهتریـن بازیگـر و جایـزه دسـتاوردها کـه می توانـد 
دسـتاورد هنـری یـا فنـی باشـد. امـا بـه نظـر مـن 

این کـه مـا بـه ایـن شـکل وارد 17 رشـته شـویم، خودمـان هـم می دانیـم کـه 
داریـم بیشـتر وقت هـا بـا هـم شـوخی می کنیـم، امـا جالـب این جاسـت کـه هـر 
سال هم این شوخی را پذیرفتیم. در دوره بیست ویکم با مشورتی که از خیلی 
دوسـتان گرفتیم و با علم به این که این اتفاق یک جراحی برای جشـنواره تلقی 
می شـود، دسـت بـه ایـن اتفـاق زدیم. البته بسـیاری از همـکاران که تریبـون در 
اختیـار داشـتند، مدیـران و جامعـه مـورد خطـاب خودشـان را ممکـن بـود بـه 
اشـتباه بیندازند، یعنی همان افرادی که می گفتند بهتر اسـت جشـنواره دچار 
ایـن تغییـر شـود، سـال بعـد بنـا بـه دلایل دیگـری ممکن بـود نظرشـان عوض 
شـود و از همـان تریبونشـان اسـتفاده کننـد و بگویند اصلا نبایـد این تغییرات 
اتفـاق می افتـاد. کمااین کـه همین گونـه هـم شـد و برخـی دوسـتانی کـه بـه ما 
مشـورت دادند تا این تغییر در جشـنواره ایجاد شـود، سال بعد به دبیر بعدی 

پیشـنهاد دادنـد کـه بهتـر اسـت جایزه هـا برگـردد.

  و در دوره بعدی هم این اتفاق افتاد...
 بلـه، اتفاقـا جایزه هـا نه تنهـا برگشـت، بلکـه زیادتر هم شـد، چـون ظاهـرا بعد از 
من گفتند که باید از سـینماگران بابت کم شـدن جوایز دل جویی شـود و چند 

غ هم با همین اسـتدلال اضافه شـد. سـیمر

به هرحـال  می کنیـد؟  ارزیابـی  چطـور  را  موضـوع  ایـن  بـه  واکنش هـا   
سـینماگران بـه ایـن بهانـه کـه مایل انـد در فجر کارشـان دیده شـود، چندان 

ایـن نـگاه را نپسـندیدند.
بلـه، برخـی نظراتشـان را اعـلام کردند. اگـر جراید آن سـال ها را نگاهی بیندازیم، 
اظهارنظر دوستانی را که تریبون داشتند و نظرشان را اعلام کردند، می توانیم 
به وضـوح بخوانیـم. بـرای نمونـه، یکـی از همـکاران مـا کـه جوایـز رشته شـان 
حـذف شـده بـود، اعـلام کردند این حذف باعث می شـود جریـان جوان گرایی و 
کسـانی کـه ممکن اسـت در آینـده در حوزه هـای فنی مورد توجه واقع شـوند، 

جشـنواره مـا بـا ایـن پدیـده مواجـه شـد کـه 
نظـر  از  دنیـا  دیگـر  جشـنواره های  همـه  بـا 
جشـنواره ای  هیـچ  اسـت.  متفـاوت  برگـزاری 
در دنیـا وجـود نـدارد کـه بـه قاعده جشـنواره 
فجـر برگـزار شـود؛ این کـه یـک تعـداد فیلـم از 
سـوی پنـج یا هفـت داور مـورد قضـاوت واقع 
شـوند و درنهایت هم در 17 رشـته برگزیدگان 
خودشـان را بـا یک بـار دیدن فیلم اعلام کنند
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ایـن  کـه  این جاسـت  جالـب  نکتـه  بـرود.  بیـن  از 
دوسـتی کـه ایـن حـرف را زده بـود، خـودش چنـد 
غ گرفتـه بـود و منتظـر ششـمی و هفتمـی  سـیمر
بـود. در سـال های بعـد همـان رونـد سـابق ادامـه 
پیـدا کـرد و همـان کسـانی کـه کاندیدا می شـدند، 
غ شـدند و بعضـا  نامـزد دریافـت سـیمر بـاز هـم 

جایـزه هـم گرفتند. 
امـا یکـی دیگر از همکاران ما یک اظهارنظر جالب تر 
داشـت و گفتـه بـود جشـنواره فجـر بـرای مـا از این 
غ یـک حواله  جهـت اهمیـت دارد کـه همراه سـیمر
ماشـین هـم بـه مـا می دهنـد و از ایـن حیـث ایـن 
جایـزه بهتـر از جایزه جشـن خانه سینماسـت! این 
حرفی که می زنم، شـوخی نیسـت و واقعا از سوی 
یکی از همکاران ما که اسمشـان را نمی برم، اعلام 
شـد. در آن دوره شـاید بیشـتر از چهـار، پنـج اظهـار 
نظـر دربـاره ایـن موضـوع نداشـتیم کـه بـه شـکل 
رسـمی اعلام شـدند. صحبت های غیررسـمی بود 
که در شـوراها و جلسـات همیشـه وجود داشت و 

آن موقـع هـم بود. 

 ولـی به هرحـال علاقـه بـه جایـــــــــــزه گرفتـن 
از جشـنواره فجـر کمـاکان در بیـن اهالـی سـینما 

بـود. درسـت اسـت؟
بلـه، هنـوز هـم هسـت. از طرفـی میلـی در برخـی 
همـکاران مـا وجـود داشـت و هنـوز هـم به شـکل 
جـدی وجـود دارد کـه علی رغـم اظهارنظرهایـی که 
دربـاره علاقـه نداشتنشـان به حضـور در فضاهای 
جوایـز  بـه  را  دولتـی  جوایـز  امـا  می کننـد،  دولتـی 
صنفـی ترجیـح می دهنـد. ایـن واقعیتـی اسـت که 
از سـوی برخـی  بـه ظاهـر  اگـر  وجـود دارد، حتـی 
از دوسـتان رد شـود. حـالا این کـه چـه سـابقه ای 
وجـود دارد کـه برخـی همـکاران مـا به ایـن دیدگاه 
رسـیده اند، خـودش بحـث مفصلـی اسـت. خیلـی 
از دوسـتان سـینماگر مـا دربـاره فجـر می گوینـد 
بایـد از مـا خواهـش شـود کـه فـرم جشـنواره را پـر 
کنیـم و در فجـر حضـور داشـته باشـیم، امـا بعدها 
دفتـر  بـا  را  چالشـی  چـه  کـه  می شـود  مشـخص 
دبیـران  دارنـد.  غ  سـیمر گرفتـن  بـرای  جشـنواره 
مختلـف جشـنواره می تواننـد به راحتی بگویند که 
بعـد از پـر کـردن فـرم حضور در جشـنواره از سـوی 
برخـی از فیلم سـازان چـه مسـائلی بـا آن هـا دارنـد. 
یـک مقـدار  بـرای مـن همیشـه  ایـن مسـئله  امـا 
رنـج آور بـود کـه چـرا سـینماگران مـا جایـزه ای را که 

از دسـت همـکاران خودشـان و در یـک جشـن صنفـی می گیرند، بـه جایزه فجر 
ترجیـح نمی دهنـد. شـما آکادمـی اسـکار را در نظـر بگیریـد، آن جـا برگزیده هـا 
جوایـز را تحـت چـه فراینـدی می گیرنـد؟ داورانـی کـه هم صنـف خودشـان اند و 
بـا آرای همان هـا هـم بـه عنـوان برگزیـده انتخـاب شـده اند. حتما ایـن موضوع 
بـه یـک آسیب شناسـی عمیـق نیـاز دارد کـه فرصـت بحـث دربـاره اش در ایـن 

مصاحبـه نمی گنجـد. 

  و خودتان نظری درباره ریشه های آن دارید؟
چـون مـن دبیر جشـن خانه سـینما هـم بـودم، می توانم بگویم بعضـی از این 
اتفاق هـا بـه برخـی لابی گری هـا و تسویه حسـاب ها برمی گـردد کـه در جشـن 
خانه سینما هم ممکن بود به وجود بیاید و من مستقیما با سه، چهار مورد 
از آن هـا برخـورد داشـتم. گاهـی همـکاران ما در یـک صنف می گفتند مثلا فلان 
آقـا کـه اتفاقـا چنـد کار خیلـی خـوب هـم داشـت، چـون عضـو رسـمی صنف ما 
نیسـت، یا در مسـائل صنفی فلان مسـئله را داشـته، نباید به او جایزه بدهیم. 
در واقع برخی از موضوعاتی را که ربطی به کار فنی و زیبایی شناسـی نداشـت، 
بـه ایـن بحـث ربـط می دادنـد. از طـرف دیگـر، جایـزه جشـن خانـه سـینما از نظر 
برخـی از همـکاران مـا بوی کهنگی می دهد، چراکه فیلم ها قبلا دیده شـده اند. 
امـا در فجـر جایـزه بـوی تازگـی می دهـد، چـون فیلم ها بـرای اولین بار اسـت که 
به نمایش درمی آیند. مثل جشـنواره برلین و کن که فیلم ها اولین بار نمایش 
داده می شـوند و مـورد داوری قـرار می گیرنـد. مـن بـا ایـن موضـوع مسـئله ای 
نـدارم و اتفاقـا بـه نظـرم تازگـی خـاص خـودش را هـم دارد، امـا بـه نظـرم بایـد 
همه بپذیریم که در فجر ما با یک پدیده ای مواجهیم که بخشی از آن مسابقه 
اسـت، بخشـی از آن حالـت مهمانـی و دل جویـی دارد و گاهـی هم می خواهیم 
بگوییـم بـه عنـوان یک جشـن دور هـم جمع می شـویم. همه این هـا به نوعی 
باعـث درهم تنیدگـی مسـائل مختلـف شـده اسـت. همـکاران مـا نیـز گاهـی 
می خواهنـد در ایـن مهمانـی شـرکت کننـد، امـا می بیننـد رقابت جدی اسـت و 
برعکـس گاهـی می خواهنـد رقابـت کنند، امـا می بینند جشـنواره یک مهمانی 
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غ هم  اسـت و قرار اسـت برای دل جویی یک سـیمر
به یک نفر داده شـود، یا از یک نفر کم و به یک نفر 
دیگـر اضافه شـود. یا مثلا دبیر جشـنواره خودش 
غ بـه یـک فیلـم اهـدا می کنـد.  شـخصا یـک سـیمر
در برخـی از سـال ها ایـن اتفـاق افتـاده. امـا واقعـا 
کجـای دنیـا دبیـر جشـنواره چـون مثلا یک فیلـم را 
دوسـت دارد، خـودش یـک جایـزه اهـدا می کنـد. 
یکـی از مسـئله های مهـم بـرای مـن همیشـه ایـن 
غ درمانی که برخـی دبیران  بـود کـه این نوع سـیمر
جشـنواره یـا خـود سیسـتم انجـام می دهـد، اثـر 
بعدی  اش در سـینما تا کجا می رود. جشـنواره یک 
روزی تمـام می شـود، یـک مـاه را هم همه معمولا 
بـرای به اصطـلاح فحش خور جشـنواره می گذارند 
و انـگار همـه بـه ایـن پدیـده عـادت کرده انـد، امـا 
بعـد با تبعـات مختلف دیگـری مواجه می شـویم. 
مـن در خانـه سـینما متوجـه می شـدم بخشـی 
از مسـائل صنفـی مـا کـه بـه درگیـری می انجامـد، 
کـه  برمی گـردد  مهمانـی  همـان  بـه  ریشـه اش 
اهـدا  آن  در  هـم  غ  سـیمر هسـت،  هـم  مسـابقه 
می شـود و بـه یـک نفـر توجـه می شـود و بـه یـک 
نفـر دیگـر نـه. مسـائلی از ایـن دسـت گاهـی اوقات 
اختلافـات صنفی ایجـاد می کند. من ایـن اواخر به 
همکارانمـان می گفتـم همه بایـد بدانیـم وارد چه 
برگـزار  کـه  اولـش  حـوزه ای می شـویم. جشـنواره 
می شـود، همـه قربـان صدقـه اش می رونـد، امـا 
بعـد از پایانـش خیلی چشـم ندارنـد آن را ببینند، و 
این از نظر من خطاست و نشان دهنده این است 
که سینماگران هنوز جشنواره فجر و مختصاتش 

را نشـناخته اند. 

 در بخشــــــــــــــــی از صحبت هایتــــــــــــان بـه 
لابی گری هایـی کـه در جایـزه خانـه  سـینما اتفـاق 
گفتیـد  هـم  قبل تـر  کردیـد.  اشـاره  می افتـد، 
یک سـری از فیلم سـازها برای پارتی بـازی در جایزه 
چالش هایـی  فجـر  جشـنواره  دفتـر  بـا  گرفتـن 
دارنـد. در دوره هایـی کـه شـما در جشـنواره، چـه 
بـه عنـوان دبیر و چه فیلم سـاز، حضور داشـتید، 

بودیـد؟ اتفاق هایـی  چنیـن  شـاهد  مسـتقیما 
این موضوع را به این دلیل می گویم که جشنواره 
فجر را هم به عنوان دبیر و هم به عنوان کسی 
یعنی  کرده ام.  تجربه  داشته،  فیلم  خودش  که 
غ گرفتم.  غ دادم، هم سیمر هم روی سن سیمر
به همین دلیل شاید از زاویه ای متفاوت به ماجرا 

نگاه می کنم. قضیه از این قرار است که برخی همکاران ما روابطشان با مدیریت 
جشنواره را بر مبنای تسلط مدیر تنظیم می کنند. برخی همکاران در بعضی از 
دوره ها بنا بر تعریفی که از جشنواره فجر دارند، فکر می کنند این رویداد محل 
یک مهمانی است که دولت ترتیب داده و باید آداب خاص یک مهمانی دولتی را 
هم داشته باشد. در خیلی از جشنواره های دنیا در هر قالبی که برگزار می شوند، 
با پدیده هایی مواجه می شویم که مثلا آن ها را در قالب یک جشن می پذیریم، 
اما این که آن را به دولت آن کشور نسبت دهیم و آن وقت بخواهیم ممیزی ها 
و قواعد خاص خودشان را داشته باشند، رفت وآمد هنرپیشه ها به یک شکل 
خاص باشد، یا اهدای جایزه ها مسیر خاصی را دنبال کند، آن وقت از اعتبار 
کلی آن رویداد کاسته می شود. متاسفانه برخی از مدیران در بعضی دوره ها 
با یک سری وعده دادن ها سعی کردند تنور جشنواره را گرم نگه دارند تا به هر 
نحو آمار بهتری نسبت به سال قبل برای خودشان ثبت کنند. در واقع در برخی 
دوره ها دبیران در پی ثبت رکورد هایی، یا از نظر تعداد فیلم های شرکت کننده 
یا جایزه های اهداشده، بودند تا برتری آن دوره از جشنواره را به نام خودشان 
بزنند. اگر این وعده ها و گسترش ها بر مبنای قواعد حرفه ای شکل بگیرد، 
به اعتبارجشنواره می افزاید و اگر برگرفته از عدم تسلط باشد، شرایط را برای 
مدیران بعدی سخت می کند. مثلا در جشنواره ها برای جذاب تر شدن برنامه ها 
تنظیم جدول نمایش با مدیریت جشنواره است، اما این جا ما به دلیل دایره 
وسیع سوءتفاهم ها که بیشترش را خود جشنواره به وجود آورده، قرعه کشی 

می کنیم!
حتمـا یادتـان می آیـد کـه از یـک دوره بـه بعـد، جشـنواره فجـر را هم زمـان بـه 
شـهرها هـم بردنـد. مـن نمی دانـم در کجـای دنیا شـما می توانید جشـنواره ای 
پیـدا کنیـد کـه هم زمـان فیلم هـا را در شـهرهای دیگـر هـم ببرنـد و بگرداننـد. 
پدیـده ای کـه بـاب میل برخـی صاحبان فیلم هم هسـت و برای مدیـران دولتی 
هـم نمایشـی از توجـه به هم وطنان در شـهرهای مختلف، امـا در قالب برگزاری 
یـک جشـنواره غیرقابـل فهـم اسـت و حتمـا هزینـه تغییـر ایـن رویه بـالا خواهد 

بود. 
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روی  شـروط  و  شـرط  ایـن  می گوییـد  یعنـی   
می گـذارد؟ تاثیـر  هـم  آن هـا  آرای  و  داوران 

تهیه کننده هایی  یا  کارگردان ها  که  دوره هایی  در 
یک مقدار جنجالی در جشنواره حضور داشتند، 
یک مدل از مراعات کردن از سوی مدیران صورت 
مواجه  موضوع  این  با  شخصا  البته  می گرفت. 
نشده ام، چون همکاران لابد فکر می کردند فرد 
اما  نیستم،  گفت وگوها  نوع  این  برای  مناسبی 
شنیدم که در بعضی از سال ها شرط و شروطی 
حضورشان  درباره  فیلم سازان  از  برخی  سوی  از 
بوده. این تاثیر ممکن است گاهی باشد و گاهی 
هم نباشد، اما برخلاف آن چه خیلی از همکاران ما 
می گویند دبیر می تواند داوران را اداره کند، خیلی 

به آن اعتقادی ندارم. فکر می کنم در اغلب دوره ها داوران تا جایی که می شده، 
استقلال رأی خودشان را داشتند، اما فراموش نکنیم این داوران در طول 
روزهای داوری شان در یک فضا با افرادی به تبادل نظر می پردازند. این تبادل 
نظر و اطلاعات قبلا کمتر بود، اما حالا به مدد رشد فضای مجازی خیلی بیشتر 
شده است و ممکن است اتفاقات متفاوتی را رقم بزند. متاسفانه در برخی از 
دوره ها برخی داوران خبرهای جلسات داوری را به بعضی از دوستان خودشان 
منتقل می کردند،  آن وقت فشاری که ممکن بود به وجود بیاید، دوباره به 
فضای داوری یا حتی دبیر برمی گشت. البته فراموش نکنید که بخشی از گرمی 
تنور جشنواره در همه جای دنیا به همین مسائل برمی گردد. حتی در برخی 
از جشنواره های خارجی قدرت دبیر بیش از قدرت دبیر ماست و داوران گاهی 

اوقات از دبیر نقطه نظراتش را می پرسند.
اما در پیکره جشـنواره فجر و سـینمای ما که دائم دچار سـوءتفاهم می شـود 
و از طرف دیگر، برگزارکننده جشـنواره فجر دولت اسـت، این مسـائل تبدیل به 
یک سـری نکتـه می شـوند. شـاید اگـر برگزارکننـده جشـنواره فجـر دولـت نبـود، 

این مسـائل آن قدر حاشیه سـاز نمی شـدند.

بحـث  جشـنواره  ادوار  همـه  در  بحث هـا  چالش برانگیزتریـن  از  یکـی   
اسـتقلال رأی هیئـت داوران بـوده. بـا توجـه بـه صحبت هـای شـما، می تـوان 
نتیجه گیـری کـرد که همیشـه هم ایـن اتفـاق دربـاره آرای داوران صدق نکرده 
و گاهـی نظراتـی از بیـرون جشـنواره و داخـل بـه آن هـا تحمیـل شـده اسـت. 

می گویـم؟ درسـت 
شاید همین طور بوده و در بعضی از دوره ها این اتفاق افتاده، اما وجه غالب 
نداشته. این موضوع هم به عملکرد و پیکره خود جشنواره فجر برمی گردد. 
بخش مسابقه جشنواره که بخش هیجانی این رویداد است، شامل تعدادی 
را مناسب حضور  ایران است که هیئت انتخابی آن ها  از فیلم های سینمای 
در بخش مسابقه دانسته. اما این که فیلم ها با چه شابلون و متری انتخاب 
می شود، نکته بحث برانگیزی است. در جشنواره های جهانی که در کشورهای 
دیگر برگزار می شود، شورای سیاست گذاری آن جشنواره می گوید امسال به 
فیلم هایی با موضوعات اجتماعی یا خانوادگی یا سیاسی توجه می کنیم. اما در 
جشنواره فجر، ما با ترکیبی در بخش مسابقه سینمای ایران مواجه هستیم که 
ممکن است یک فیلم سینمایی کمدی که شاید در گیشه خیلی موفق باشد، 
در کنار فیلمی که شاعرانه ساخته شده و ممکن است مخاطب عام موقع 
تماشای آن خوابش ببرد، با هم به رقابت می پردازند. در صورتی که پارامترهای 
قابل رقابتشان با یکدیگر خیلی کم است. به عقیده من این مشکل جشنواره 

فجر است که از آن توقع می رود تریبون کل سینمای ایران باشد. 

 اگـر شـیوه ای کـه شـما در دوره دوم دبیری تـان ایجـاد کردیـد، تـداوم پیدا 
می کـرد، احسـاس می کنیـد الان جشـنواره بـه جایـگاه بهتـری رسـیده بود؟

بـه نظـرم دو اتفـاق می افتـاد؛ یکـی این کـه بـار سـنگینی کـه جشـنواره فجـر هـر 
سـال به سـینمای ایران تحمیل می کند، کاهش پیدا می کرد و کلیت جشنواره 
نیـز تخصصی تـر از آن چیـزی کـه الان هسـت، می شـد. البتـه ناگفتـه نمانـد کـه 
همین الان جشـنواره فجر در بعضی از سـال ها و نه لزوما همه دوره ها موفق 
عمـل کـرده اسـت. یعنـی مجموعـا فیلم هـای خوبـی آمـده، داوری هـای خـوب 

 مــن احســاس کــردم کــه جشــنواره فجــر باید 
مطــرح  و  مهــم  جشــنواره های  قاعــده  بــه 
دنیــا نزدیــک شــود. پنــج یــا هفــت داور در 
همــه جشــنواره های دنیــا راجــع بــه چنــد 
آیتــم دربــاره فیلم هــا اظهــار نظــر می کننــد، 
بــرای مثــال بهتریــن فیلــم، بهترین کارگــردان، 
بهتریــن فیلمنامــه، بهتریــن بازیگــر و جایــزه 
ــری  ــتاورد هن ــد دس ــه می توان ــتاوردها ک دس

یــا فنــی باشــد

پوستر بیست و یکمین جشنواره فیلم فجر
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بـوده و جوایـز هـم حـدودا به شـکل عادلانـه اهدا 
شـده اند. البتـه از نظـر من بخشـی از این مـوارد به 
مدیریـت برمی گشـته و بخشـی از آن هـم اتفاقـی 
اسـت. در واقـع در برخـی از دوره هایـی کـه همـه 
چیـز به خوبـی سـر جـای خـودش بـوده، یک سـری 
اتفاقـات کنـار هـم قـرار می گرفتنـد و منجـر بـه یـک 
در  کـه  دیگـری  اتفـاق  می شـدند.  خـوب  نتیجـه 
صـورت ادامـه آن طـرح می افتـد، اعتبـار بیشـتری 
و  می کـرد  پیـدا  سـینما  خانـه  جشـن  کـه  بـود 
تقریبـا همـه همـکاران مـا در بخش هـای مختلـف 
فنـی متوجـه می شـدند کـه بایـد نتیجـه زحمـات 
خودشـان را در جشـن خانه سینما پی گیری کنند. 
متاسـفانه هیچ کـدام از ایـن اتفاق هـا نیفتـاد؛ نـه 
جشـنواره فجـر آن قـوام خـودش را پیـدا کـرده و 
نـه جشـن خانه سـینما، چراکه جایزه جشـن خانه 
سـینما گاهـی به عنـوان یـک جایـزه دسـت دوم در 

نظـر گرفتـه می شـود. 

 در دوره بیسـتم یک منتقد همانند جمشـید 
ارجمنـد در جمـع داوران قـرار گرفـت. چـه نگاهی 
را در چیدمـان داوران دنبـال می کردیـد؟ حضـور 
نعمـت حقیقـی و بابـک بیـات در ایـن ترکیـب هـم 
در نـوع خـود جالـب توجه اسـت. از ایـن منظر که 
به هرحـال بـه نظر می رسـد نگاه کاملا سـینمایی 

مدنظـر بوده اسـت.
مـن بـا توجـه بـه همـان وسـعتی کـه ممکـن بـود 
از  زیـادی  جشـنواره فجـر داشـته باشـد و تعـداد 
رشـته ها بایـد مـورد قضـاوت واقـع می شـدند، بـه 
ایـن نتیجـه رسـیدم بایـد داورانـی انتخـاب شـوند 
کـه بتواننـد بخـش قابـل توجهـی از موضوعـات 
تخصصـی در یـک اثـر را پوشـش دهنـد. بـه برخـی 
حـوزه  در  سـال ها  از  بعضـی  در  مـا  همـکاران  از 
داوری کمتـر توجـه شـده بـود. حـوزه موسـیقی و 
نقـد دو عرصـه ای بودنـد کـه کمتـر بـه آن هـا توجه 
شـده بـود و بـه نظـرم آمـد اتفاقـا منتقـدان جـزو 
بخشـی هسـتند کـه از زاویه هـای مختلـف بـه یـک 
اثـر سـینمایی نـگاه می کننـد و اتفاقـا شـاید آن هـا 
گاهـی اوقـات بهتـر بتواننـد همـه جزئیـات در یـک 
این کـه  ضمـن  دهنـد.  قـرار  داوری  مـورد  را  فیلـم 
اساسـا وقتـی مـا بـه ایـن بخـش توجـه می کنیـم، 
از همـکاران مـا و صنـف مربوطه شـان  گـروه  آن 
هـم متوجـه می شـوند که از این به بعـد به عنوان 
یـک موضـوع جـدی به قضیـه داوری توجـه کنند و 

مدنظر داشـته باشـند که هر آن ممکن اسـت داور چنین جشـنواره ای شـوند. 
البتـه یکـی از نکاتـی کـه در انتخـاب یـک گـروه داوری مهم تر از همه این هاسـت، 
شـیمی یـک جمـع اسـت. در برخـی از دوره هـا ایـن اتفـاق افتـاده کـه شـما یـک 
ترکیـب را انتخـاب می کنیـد کـه تـک تـک داوران از همـکاران لایـق مـا بودنـد، اما 
ترکیب آن ها ترکیب خوبی نبوده. البته در همه سـال ها تعداد همکاران ما که 

قابلیـت داوری شـان بـالا باشـد، خیلـی زیـاد نبـوده اسـت. 

 بیشتر توضیح می دهید؟
بایـد این طـور توضیـح دهـم کـه تعـداد زیـادی از همـکاران مـا هسـتند کـه در 
حرفه خودشـان بسـیار ورزیده و خوب اند، اما لزوما داوران خوبی نیسـتند. در 
همه جای دنیا هم همین طور اسـت و بعضی وقت ها شـما در جشـنواره های 
جهانی کسـانی را به عنوان داور می بینید که در حرفه خودشـان ممکن اسـت 

درجـه یـک نباشـند، ولی اتفاقا داورهای بسـیار خوبی هسـتند. 

 در دوره بیسـتم جشـنواره بـه فیلـم »خانـه ای روی آب« توجـه شـد و در 
کنـار آن »مـن، ترانـه، 15 سـال دارم« و »ارتفـاع پسـت« هـم جزو آثـار برگزیده 
بودنـد. بـه نظـر می رسـد نتیجـه آن ترکیـب داوری کامـلا سـینمایی در ایـن 

نتیجـه داوری به خوبـی قابـل لمـس اسـت.
یکی از دوره هایی که می توان به عنوان دوره خوب از نظر داوری از آن یاد کرد، 
احتمـالا همـان دوره بیسـتم اسـت. البتـه همـان دوره هـم داوری چالش هـای 
خـاص خـودش را داشـت کـه جـای بحثـش این جـا نیسـت، امـا نتیجـه، نتیجـه 

خوبـی بود.

 مگر آن دوره چه چالشی در بحث داوری داشتید؟
اگـر بخواهـم خیلـی کلـی بگویـم، بایـد بـه همـان موضوعـی کـه دربـاره جایـزه 
صـدا اشـاره کـردم، برگـردم. ممکـن بـود در یـک بخـش از داوری همـکاران مـا 
بـا موضوعـی مواجـه شـوند کـه اصالتـش بـا چیز دیگـری اسـت، نه بـا آن چیزی 

مردم در صف گرفتن بلیت فیلم های جشنواره در بیستمین جشنواره فیلم فجر
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فیلم سینمایی من، ترانه،  15 سال دارم

قاب فجـــــــر

کـه مثـلا داوران بـه آن توجه داشـتند. مثل همان 
قضیـه صدابـرداری و صداگذاری که گفتم. بخشـی 
از ایـن موضـوع هم بـه قضـاوت و داوری همکاران 
مـا برنمی گـردد و شـاید بـه همـان موضـوع تنـوع 

جوایـز ربط داشـته باشـد.
حضـور  دبیـر  عنـوان  بـه  کـه  دوره هایـی  در  مـن 
نداشـتم، مثـل دوران آقـای سـیف الله داد، گاهـی 
پیـش می آمـد کـه مثلا یکـی از داوران قهـر می کرد، 
ایـن  از  مسـائلی  برمی گشـت.  دوبـاره  فـردا  ولـی 
دسـت همیشـه در دوره هـای مختلـف مثـل همـه 
جـای دنیـا بـوده و اصلا چیز عجیبی نیسـت. اما آن 
زمـان فضایـی کـه داوران تـا ایـن انـدازه در معـرض 
اظهارنظرهای مختلف قرار بگیرند، وجود نداشت. 
قبـل از آن، فضـای مجـازی بـه ایـن شـکل مرسـوم 
وجـود نداشـت و کلیـت ماجـرا جمع وجورتـر بـود.

امـا حـالا مـا دربـاره فضایـی صحبـت می کنیـم کـه 
داور در جلسـه نشسـته و هم زمان در واتس اپ با 
یـک داور دیگـر، یـا یـک نفـر بیـرون از آن جمـع پیـام 

ردوبـدل می کنـد.

کـه دبیـر   چالش هـای دیگـری در دو دوره ای 
را  آن هـا  بخواهیـد  کـه  داشـت  وجـود  بودیـد، 

کنیـد؟ مدیریـت 
بـودم، بلکـه  نه تنهـا در دوره هایـی کـه مـن دبیـر 
از  در بعضـی  اسـت.  این چنیـن  دوره هـا  همـه  در 
دوره هـا بسـته به ترکیـب داوران و فیلم های حاضر 
در جشـنواره بحث های این چنینی شدت و ضعف 
دارد. مـا در بیـن همکارانمـان در سـینما می دانیم 
کـه ایـن آقـا یـا خانـم بـا همـکار دیگـرش مسـائلی 
را  خـودش  تاثیـر  مسـائل  ایـن  گاهـی  داشـتند، 
می گـذارد و گاهـی هـم می گـذرد و مشـکلی پیـش 
نمی آیـد. گاهـی متاسـفانه پیـش می آیـد یـک داور 
موضـوع  ایـن  و  می کنـد  یـاد  بـدی  بـه  فیلمـی  از 
تاثیـر خـودش را هـم می گـذارد. بعـد از آن متوجـه 
سـر  زمانـی  مثـلا  فیلم سـاز  بـا  داور  آن  می شـوی 
کاری  قـرارداد  یـا  خوردنـد،  مشـکل  بـه  برنامـه ای 
داشـند و بـه هـم خـورده و مسـائلی از ایـن دسـت 
باعـث یـک موضع گیـری خـاص شـده اسـت. ایـن 
البتـه خوش بختانـه  بـد اسـت،  حاشـیه ها خیلـی 
بسـیاری از همـکاران مـا آن قـدر حرفـه ای هسـتند 
کـه وقتـی در مقـام داور قرار می گیرند هم مسـائل 

این جـا کشـیده نمی شـود.  بـه  شخصی شـان 

اهـدای  دوره،  آن  جوایـز  مهم تریـن  از  یکـی   

غ بازیگـری بـه ترانـه علیدوسـتی بـود. بازیگـر جوانـی کـه شـاید دیـده  سـیمر
شـدن او در جشـنواره می توانسـت مسـیر را بـرای خـود او سـخت کنـد. آیـا 

تصمیـم اعطـای ایـن جایـزه سـخت بـود؟
به شـکل طبیعی داوران با دبیر جشـنواره قبل از آغاز جلسـات داوری جلسـاتی 
دارنـد، ولـی رنگ وبـوی ایـن جلسـات می توانـد در دوره هـای مختلـف متفـاوت 
باشد.درک دبیر از مسائل مختلف سینما بسیار مهم است و مجموع جلسات 
دبیـر بـا داوران شـکل دهنده چیزهـای زیادی اسـت. البته به نظر مـن داوران در 
این مورد به خصوص که گفتید، به خوبی تشـخیص دادند و متوجه شـدند با 
پدیده ای روبه رو هسـتند که معلوم اسـت می خواهد کار خودش را در سـینما 
انجـام دهـد و قـرار اسـت در سـینما ماندگار شـود. این اتفـاق در برخـی دوره ها 
نیفتـاد و باعـث شـد آن انـرژی که می تواند دیده شـود، دیده نشـود و برعکس 

هم در برخی موارد به کسـانی توجه شـد که آینده ای در سـینما نداشـتند. 

 خـود شـما هیچ وقـت بـا داوران جلسـات توجیهـی بـرای توضیـح اهـداف 
جشـنواره داشـتید؟

این موضوع هم شـامل همان اسـتراتژی برگزارکننده اسـت. اگر دبیر با داوران 
پارامترهـای  بـر اسـاس  تعامـل نداشـته باشـد، ممکـن اسـت هیئـت داوری 
متفـاوت و گاهـی متضـاد تصمیم گیـری کننـد. امـا اگـر آن اسـتراتژی در اداره 
جشـنواره از سـوی دبیر و سـطحی بالاتر شـکل گرفته باشـد و دبیر بداند با چه 
شـکلی مواجـه اسـت، می توانـد درسـت مدیریـت کنـد. اتفاقـا در دوره بیسـتم 
کـه بـه آن اشـاره کردیـد، نه فقـط در حـوزه بازیگـری،  کـه در حـوزه کارگردانی هم 
توجه به جوانان اتفاق افتاد. در همان دوره با فیلم سـازانی مواجه شـدیم که 
تازه می خواسـتند وارد سـینمای حرفه ای شـوند و اولین اثرشـان در جشنواره 
مـورد توجـه قـرار گرفتـه بـود، و مـن به عنـوان دبیـر باید متوجـه این موقعیت 

می شـدم.

 در آن سـال ها بحـث کم رنـگ شـدن سـینمای دفـاع مقـدس مطـرح بود. 
جشـنواره فجـر هـم زیر فشـار ایـن نقدها قرار داشـت؟
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بلـه، امـا یک نکتـه وجـود دارد که به نظـرم مدیران 
را  مسـئله  ایـن  بتواننـد  بایـد  کشـور  فرهنگـی 
به خوبـی توضیـح دهنـد، هـر چنـد کـه مـن قبـول 
بـاز هـم  بـا تمـام توضیحـات،  دارم گاهـی اوقـات 
بسـیاری از موضوعات اشـتباه فهمیده می شـود. 
شـدم،  جشـنواره  دبیـر  مـن  کـه  بیسـتم  دوره  در 
جشـنواره را با فیلم هایی که در سـال قبل سـاخته 
شـده بودنـد، برگـزار کـردم. البتـه داخـل پرانتـز باید 
بگویـم کـه سـال 76 انتخابات و تغییرات سیاسـی 
تاثیـر خـودش را در حوزه هـای مختلـف گذاشـته 
بـه فیلم هـای اجتماعـی و گزنـده  بـود و گرایـش 
کـه اتفاقـا فیلم هـای خیلـی خوبـی هـم بودنـد، از 
همـان سـال 76 شـروع شـد. ایـن قضیـه ممکـن 
بود تا چند سـال تاثیر خودش را بگذارد و شـما به 
عنـوان دبیـر جشـنواره یـا مدیرعامـل بنیـاد فارابی 
نداشـته  را  تعـادل  ایجـاد  امـکان  اسـت  ممکـن 
باشـی. به خصـوص کـه جریـان سیاسـی آن دوره 
قدرتـش بـه قـدری بـود کـه کار خـودش را تـا چنـد 
سـال انجـام مـی داد. کاری کـه مـن در جشـنواره 
انجـام  دادم و اتفاقـا از همـان سـال 80 هم شـروع 
شـد، تاثیراتـش بـه دوره بعـد منتقـل شـد، یعنـی 
سال 82 و زمان برگزاری جشنواره بیست ودوم که 
دیگـر مـن دبیـرش نبـودم و عمـده آثـارش مربوط 
بـه دوره  مسـئولیت مـن بـود. در آن دوره تعـداد 
خـدا  شـد.  سـاخته  مقـدس  دفـاع  فیلـم  زیـادی 
رحمـت کنـد مرحوم ملاقلی پـور را، ایشـان »مزرعه 
پدری« را داشـت، فیلم »دوئل« سـاخته شد، یادم 
می آید آقای حمیدنژاد »اشـک سـرما« را ساختند.

 خـود شـما زمانـی کـه دبیر جشـنواره شـدید، 
مسـئولیتی  نگـران  جـوان  مدیـر  یـک  مقـام  در 
نبودیـد که در این رویداد بر عهده گرفته بودید؟ 
در واقـع چقـدر توقع ها از دبیر جشـنواره بالا بود 

و آیـا همـه چیـز از چشـم او دیـده می شـد؟
نبـود،  حسـاس  مـن  بـرای  آن قـدر  موضـوع  ایـن 
چـون مـن از سـال ها قبـل مدیریـت را تجربـه کـرده 
بـودم. وقتـی سـنم کمتـر بـود، در سـال های دورتـر 
مسـئولیت سـینمای تجربی را داشـتم، قبل تر هم 
مسـئولیت بخـش جنـگ بنیـاد سـینمایی فارابـی 
را داشـتم. بـه همیـن خاطـر ایـن موضـوع آن قـدر 
برایـم چالش برانگیـز نبـود، چراکـه بـه یک بـاره بـه 
ایـن حـوزه پرتـاب نشـده بـودم. امـا بـه ایـن دلیـل 
کـه آن دوران هـم مثـل هـر دوره دیگـری مسـائل 

خـاص خـودش را داشـت و مـن قبـلا شـنیده بـودم کـه مسـائلی متوجـه دبیـر 
جشـنواره می شـود، بـه ایـن موضوعـات فکـر می کـردم، امـا خـودم خیلـی بـا 
آن هـا مواجـه نشـدم. بعـدا هـم خیلـی سـعی کردم کشـف کنـم که چـرا بعضی 
از ایـن موضوعـات متوجـه حال من نشـد. مثـلا یکی از دوسـتان دبیر می گفت 
از فـلان نهـاد آمـده بودنـد کـه اگـر این طـور شـود، مـا فـلان برخـورد را می کنیـم 
و ماجراهایـی از ایـن قبیـل. امـا راسـتش مـن بـا ایـن موضوعـات خیلـی مواجه 
نشـده بـودم. شـاید خـود دوسـتانی کـه دنبال حواشـی بودند، فکـر می کردند 
مـن جـوان هسـتم و بـه همیـن دلیـل سـراغ مـن نمی آمدنـد. شـاید هـم فکـر 
می کردنـد مـن بـه نوعـی از خانـواده سـینما هسـتم. امـا به هرحـال جشـنواره 
فجـر کارکـرد خـودش را دارد و آن هم برمی گـردد به زمان خاصی که این رویداد 
در آن برگـزار می شـود؛ دهـه فجـر. از طـرف دیگـر، ایـن جشـنواره از سـوی دولت 
برگـزار می شـود و ادعـای پیشـخوان فرهنگـی جمهـوری اسـلامی در نهـادش 
وجـود دارد. به همین دلایل حتما حساسـیت های خاص خـودش را دارد. من 
یـادم می آیـد در همـان جشـنواره بیسـت ویکم آقـای احمدرضـا معتمـدی کـه 
ان شـاءالله زودتـر بهبـود پیـدا کننـد،  فیلـم »دیوانـه از قفـس پرید« را داشـتند؛ 
فیلمـی کـه چنـد جایـزه هـم گرفـت و هجمه هایـی بـه فیلـم شـد. از آن جایی که 
شـخصیتی که پرویز پرسـتویی در فیلم بازی می کرد، یک جانباز بود و مسـائلی 
دربـاره اش مطـرح می شـد، ظاهـرا بـاب طبع بنیـاد مربوطه نبـود. یـادم می آید 
مـن مشـغول نوشـتن بیانیـه اختتامیه بـودم که تلفن هـای تهدیدآمیز شـروع 
شـده بـوده کـه بـرای اعتـراض بـه جلوی تـالار وحـدت می آییـم. البتـه آن ها فکر 
می کردند این فیلم را ارشاد تهیه کرده، نمی دانستند فیلم با حمایت سازمان 

صداوسـیما سـاخته شـده است.

 تلفن های تهدیدآمیز از سمت چه گروهی بود؟
فکـر می کنـم از سـمت بنیـاد جانبـازان بودنـد. البتـه بنـده خدایـی کـه تمـاس 
گرفتـه بـود و از مسـئولان بنیـاد هم بود، خیرخواهانه بـه موضوع نگاه می کرد 

فیلم سینمایی دیوانه ای از قفس پرید
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و می گفـت تعـدادی از جانبـازان بـا موضـوع ایـن 
فیلـم مسـئله دارنـد و می خواهنـد بـه جلـوی تـالار 
وحـدت بیاینـد. امـا من بـه آن ها توضیحاتـی دادم 

کـه ختـم بـه خیر شـد. 

 شـما در دوران دبیـری مرحـوم سـیف الله داد 
بـه دلیـل ارتبـاط نزدیکـی کـه بـا ایشـان داشـتید، 
در جریـان رونـد برگـزاری جشـنواره  بودیـد. از آن 

دوران و دبیـری آقـای داد هـم برایمـان بگوییـد.
بـا این کـه بنیـاد فارابـی برگزارکننده جشـنواره بود، 
امـا بـه دلیـل اهمیـت ایـن موضـوع قبـل از دوره 
مرحـوم داد باب شـده بود که معاونت سـینمایی 
خـودش دبیـر جشـنواره هم باشـد. در زمـان آقای 
بهشتی تقسیم کار به شکل طبیعی صورت گرفته 
بـود و دولـت سـعی نمی کـرد این قـدر خـودش در 
حضـور  فجـر  جشـنواره  جملـه  از  مسـائل،  همـه 
داشـته باشـد و بنیـادی ماننـد فارابـی کـه در نهـاد 
خودش می توانست به نوعی یک بنیاد غیردولتی 
هم تلقی شـود، مسـئول برگزاری جشـنواره بود و 
ماجـرا شـکل دموکراتیک تـری هـم داشـت. از یـک 
جایـی بـه بعد که جامعه به سـمت قطبیتر شـدن 
رفـت و بعـد از دوره آقایـان انـوار و بهشـتی، جریـان 
تـازه ای بـه وجـود آمد و رسـما معاونت سـینمایی 
وسـط آمـد و خواسـت خـودش جشـنواره را اداره 
کند. اسـمش هم حتما موقعیت حساس کنونی 
بـود! به دلیل حساسـیت ایـن اتفـاق در دوره آقای 
داد هـم همین طـور بـود. امـا بعـد از آن شـرایط به 
گونـه ای دیگـر پیـش رفت و در زمان مسـئولیتم در 
فارابـی دبیـری هـر دو جشـنواره فجـر و کـودک بـه 
عهـده ام بـود. در دوره آقـای داد، ویژگـی ای کـه در 
شخصیت ایشان منحصربه فرد بود، تسلط زیادی 
بود که در همه مسـائل مدیریتی در حوزه سـینما 
و فرهنـگ داشـتند. ایشـان خیلـی اهـل مطالعه و 
بـه روز بودنـد و تسـلط زیـادی در حـوزه فیلم سـازی 

هـم داشـتند. همـکاران خودشـان را خـوب می شـناختند و می دانسـتند بایـد 
بـه کـدام بخـش از اظهارنظرهـا توجـه شـود و بـه کـدام بخش هـا کـه تبلیغاتـی 
اسـت، اهمیتـی داده نشـود. مـن انصافا در کنار ایشـان خیلی آموختـم؛ این که 
ایشـان بـا پدیده هـای مختلـف چگونه مواجـه می شـوند و برای حـل آن ها چه 
فرمولی دارند و چه نوع گفتمانی را ایجاد می کنند، حتی گفت وگوی ایشـان با 

مسـئولان بـرای مـن مثـل کلاس درس بـود.
ایشـان درنهایـت بـه دنبـال ایـن بودنـد کـه چطـور می شـود جشـنواره را اداره 
کـرد کـه اهمیتـش در حـوزه فرهنگ هم بـرای مـردم و هم برای سیاسـتمداران 
و سـینماگران جدی تـر شـود. دغدغـه ایشـان ایـن بـود کـه چطـور می شـود 
فرایندی را طراحی کرد که اکثر سـینماگران جشـنواره را دوسـت داشـته باشـند 
و در آن حضـور پیـدا کننـد. آقـای داد از جمله هنرمندانی بودند که اتفاقا ذهن 
دسته بندی شـده داشـتند. همین ویژگی باعث شـده بـود آن چنـد دوره ای که 
ایشـان بـه عنـوان دبیـر حضـور داشـتند، جشـنواره فجر مجموعا خیلـی خوب 
عمل کند. البته نقدهایی هم وجود داشـت. مثلا به شـخصه درباره آن سـالی 
کـه تصمیـم گرفتـه شـد فقـط کارگردانـان داور باشـند، نقـد دارم و نمی توانـم 
خیلی با این موضوع ارتباط برقرار کنم. البته به شـکل خیلی زیرپوسـتی شـاید 
ایـن قضیـه بـه بعـد کارگـردان بـودن خـود ایشـان برمی گشـت و از آن جـا کـه 
ایشـان از آن دسـته افـرادی بودنـد کـه وقتـی حرفـی را می زدند، معتقـد بودند 
بایـد پایـش ایسـتاد، گاهی مشـورت ها درباره یـک موضوع به خصوص کارسـاز 
نبـود. همیـن اتفـاق دربـاره طراحی پوسـتر هم افتاد و مـن در آن یکی دو سـال 
پایانـی کارشـان نکاتـی دربـاره فضاهـای انتزاعـی کـه در پوسـترها شـکل گرفتـه 
بـود، داشـتم، کـه بـه نقطه نظر مشـترکی دربـاره آن ها با ایشـان نمی رسـیدیم.

تارخ و عسگرپور در بخش تقدیر از سیف الله داد در دوازدهمین جشن خانه سینما

بــه شــکل طبیعــی داوران بــا دبیــر جشــنواره 
قبــل از آغــاز جلســات داوری جلســاتی دارنــد، 
ولــی رنگ وبــوی ایــن جلســات می توانــد در 
دوره هــای مختلــف متفــاوت باشــد.درک دبیر 
مهــم  بســیار  ســینما  مختلــف  مســائل  از 
اســت و مجمــوع جلســات دبیــر بــا داوران 

شــکل دهنده چیزهــای زیــادی اســت
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سید عبدالجواد موسوی

سال 76 فقط زلزله سیاسی در حیات ما ایرانیان 
نبود. همه شئون فردی و جمعی ما را به شدت 
تحت تاثیر قرار داد. طبیعی بود که جشنواره فیلم 
فجر هم از این قاعده مستثنا نبود. روزنامه نگاران 
هم که در سرزمین ما بار اهل سیاست را بر دوش 
اتفاق  این  تاثیر  از دیگران تحت  می کشند، بیش 
بزرگ قرار گرفتند. مهم نبود روزنامه نگار اقتصادی 
فعالیت  که  حوزه ای  هر  در  فرهنگی.  یا  باشی 
دوم  می شدی؛  تقسیم  دسته  دو  به  می کردی، 
مثل  خرداد  دوم  خردادی.  دوم  غیر  و  خردادی 
خیلی دیگر از پیروزی های ملت ایران سهل و زود به 
دست آمد و به همین دلایل برندگان و بازندگان 
و  پیروز  برندگان  کرد.  غافل گیر  اندازه  یک  به  را 
سرمست بودند و به هر کس که در دایره برندگان 
دوم  پیام  این که  مثل  می گفتند:  نداشت،  قرار 
خرداد را درک نکردی؟ بازندگان هم در ابتدا منگ 
بودند و نمی فهمیدند چه بلایی سرشان آمده و 
بعدها هم که اندکی حواسشان سر جایش آمد، 
کمر به نابودی دوم خردادی ها بستند و شد آن 
چه نباید می شد، و آن حادثه بزرگ که می توانست 
به یک وفاق ملی بی نظیر در تاریخ این سرزمین 
و  مضحک  دوقطبی  یک  بنیان گذار  شود،  بدل 

ویران گر شد و داستان کماکان ادامه دارد. 
و اما بعد. جشنواره سال 76 نخستین جشنواره 
پس از آن زلزله بزرگ و بهت آور بود. 8، 9 ماهی از 
را  خود  که  سینماگران  می گذشت.  خرداد  دوم 
آن واقعه بزرگ می دانستند  در شمار پیشوایان 

بود،  گرفته  عهده  به  را  ریاست جمهوری  سکان  محبوبشان  فرهنگ  وزیر  و 
رقیب  کاندیدای  از  که  تعدادی  اندک  آن  و  بودند  برندگان  شمار  در  اغلب 
حمایت کرده بودند، سخت منزوی و خاموش. هنوز چند ماهی از دوم خرداد 
نگذشته بود که الفاظ جدیدی به ادبیات مطبوعات ایران راه پیدا کرد. یکی از 
پرکاربردترین هایشان جامعه مدنی بود. سینمایی ها هم به این ادبیات بی اعتنا 
نماندند. چند صباحی نگذشته بود که یکی نوشت: فیلم »قیصر« ضدجامعه 
مدنی است! حالا فیلم هایی که سال ها دوستشان داشتیم، با عینک دیگری 
نگریسته می شد. انگار تاریخ دیگری از راه رسیده بود و همه چیز را باید یک 
بار دیگر در ترازوی قضاوت او قرار می دادی. در چنین فضای مه آلود و مبهم 
و درعین حال جذاب و غریب، جرئت می خواست خودت را در معرض تهمت 
قرار دهی. کافی بود اندکی پای حرف هایی مثل عدالت و قهرمان و فردیت و 
الفاظی از این دست بایستی تا به راحتی متهم شوی که تو هم جزو دشمنان 
جامعه مدنی محسوب می شوی و دستت با تئوریسین های خشونت در یک 
کاسه قرار دارد. توضیح این که تو هیچ ربط و نسبتی با خشونت طلبان نداری 
و در عین حال هنوز هم پای بعضی از حرف های اصولی ات ایستاده ای و حتی 
به همان کسی رأی داده ای که اکثر مردم به او رأی داده اند، کار آسانی نبود. 
این جور وقت ها تریبون ها بیش از هر وقت دیگری به اغراض سیاسی آلوده 
می شوند و جایی که بشود بی اعتنا به هیاهوی اهل سیاست دوکلام حرف 
حساب زد، یا شنید، به ندرت یافت می شود. جشنواره فیلم فجر تا جایی که من 
به خاطر دارم، فقط مکانی برای تماشای فیلم نبود. یک جور گردهمایی سالانه 
روشن)12+(  فکری بود. در آن جا فقط منتقدان حرفه ای سینما و خبرنگارهای 
از  و  تا یوسفعلی میرشکاک  از محمود دولت آبادی  را نمی دیدی.  سینمایی 
ابراهیم نبوی تا حسن شایان فر سروکله شان در جشنواره پیدا می شد. در 
حلقه های کوچکی که این گوشه و آن گوشه سالن برپا می شد، فقط بحث های 
سینمایی درنمی گرفت. از عملکرد شهرداری تهران تا آخرین کتاب بابک احمدی 
احمدی  احمدرضا  نبودن  یا  بودن  شاعر  تا  جمهوری  ریاست  انتخابات  از  و 
ممکن بود موضوع این بحث ها باشد. از کله صبح هم فیلم پخش می شد تا 
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آخر شب. یک جور ماراتن دیوانه کننده فیلم بینی. 
اما همان طور که گفتم، حواشی فیلم همیشه از 
پرویز  خاطرات  شنیدن  بود.  جذاب تر  فیلم  خود 
از دکتر علی شریعتی، یا سروکله زدن با  خرسند 
بهروز افخمی که آن روزها هم موجود عجیبی بود، 
در میانه پخش دو فیلم و یارگیری برای دیدن فیلم 
بعدی انگیزه هایی بود که هر روز ما را به سینما 

می کشاند. 
و امـا فیلم هـای آن سـال بـه نظـرم از بهترین هـای 
جشنواره بود؛ از حیث تنوع موضوعی و رنگارنگی 
نمی دانسـتیم  قـدر  روزگاران  آن  البتـه  عقایـد. 
برسـد  راه  از  روزی  نمی کردیـم  هـم  را  فکـرش  و 
تـب  هنـوز  بخوریـم.  را  سـال ها  آن  حسـرت  کـه 
آرمان گرایی در ما به سـردی ننشسـته بود و خیال 
می کردیـم وضع موجـود بدترین وضعیت ممکن 
اسـت و بایـد آن را از بیـخ و بـن دگرگـون کـرد. ایـن 
را گفتـم تـا صادقانـه اعتـراف کنـم آن روزهـا قـدر و 
قیمـت آن چـه را داشـتیم، نمی دانسـتیم و آن چـه 
الان می گویـم، از چشـم انداز آن روزهایـم نیسـت 
کـه اگـر آن روزهـا این قـدر عقـل و کفایـت داشـتم 
کـه غصـه ای نبـود. بـاری! عـرض می کردم کـه تنوع 
فیلم هـا مهم تریـن ویژگی جشـنواره آن سـال بود. 
بنی اعتمـاد.  هـم  داشـت،  فیلـم  حاتمی کیـا  هـم 
هـم کیمیایـی و هـم افخمـی. هم مهرجویـی و هم 
میرباقـری. حتـی فیلم سـازی مثـل مجتبـی راعـی 
بهتریـن فیلمـش )تولد یک پروانـه( را در این سـال 
اجـازه  منتقـدان  بی رحمـی  درآورد.  نمایـش  بـه 
ایـن  هنـوز  نمـی داد.  کسـی  بـه  بـودن  متوسـط 
تعارفـات معمـول و مرسـوم و بـده و بسـتان های 
مطبوعاتی هـا  و  تهیه کننده هـا  حال به هـم زن 
خیلـی گندش درنیامده بـود و چیزی مثل خبرنگار 
مسـتقل و ایـن حرف هـا یـک پدیـده انتزاعـی نبود. 
سـر فیلـم افخمـی خوابـم بـرد  و همیـن اتفـاق را 
دلیلـی می دانسـتم بـر بـد بـودن فیلـم؛ فیلمـی که 
نتواند مخاطبش را بیدار نگه دارد، دوزار نمی ارزد! 
بـه عمرتـان شـنیده  ایـن منطقی تـر  از  اسـتدلال 
خدایـش  کـه  صلح جـو-  طهماسـب  بـا  بودیـد! 
حفـظ کنـاد- کلی چـک و چانه زدیم بر سـر »بانوی 
اردیبهشـت« و این کـه خانـم بنی اعتمـاد فیلم سـاز 
قصه گوسـت و ایـن فیلـم یـک جـور ادا و اصـول 
ریـز روشـن)12+(  فکـری دارد و سـرآغاز یـک جـور 
جشـنواره ای.  سـینمای  سـمت  بـه  خـوردن  لیـز 
خداراشـکر فیلمنامه »بانوی اردیبهشـت« را خانم 
بـود و مـا می توانسـتیم  مینـو فرشـچی نوشـته 

یـک جورهایـی فیلم سـاز محبوبمـان را تبرئـه کنیـم. همان طـور کـه سـر فیلـم 
»مرسـدس« مسـعودخان کیمیایـی هـم همـه کاسـه کوزه هـا را بـر سـر اصغـر 
عبداللهـی خـدا بیامـرز شکسـتیم و صلح جـوی عزیـز بـا چـه حوصلـه ای سـعی 
داشـت بـه مـا بقبولانـد سـینما نمی توانـد لزوما یک شـکل باشـد و این جنس 
از سـینما هـم ویژگی هـای خـاص خـودش را دارد و مـا بایـد با زبان این شـکل از 

سـینما هـم آشـنا شـویم. 
بود.  شیشه ای«  »آژانس  بی تردید  جشنواره  فیلم  بحث انگیزترین  اما  و 
فیلمی که عملا تماشاچیان سینمای رسانه را به دو گروه تقسیم کرد. انگاری 
نشسته ایم توی استادیوم و داریم دربی تماشا می کنیم. وقتی رضا کیانیان 
از امنیت حرف می زد و این که دوروبر این مملکت را کلی لاشخور گرفته اند و 
رفتارهای احساسی حاج کاظم ممکن است گزک دست آن ها بدهد، آن ها که 
گرایش جامعه مدنی طور داشتند دست می زدند و ما آن ها را هو می کردیم. 
وقتی هم که حاج کاظم می گفت امنیت من و امثال مرا عباس تامین می کند، 
نه بی بی سی، ما کف و سوت می زدیم و آن طرفی ها البته جرئت نداشتند چیزی 
بگویند. کلی از جاهای فیلم هم نشستیم و کانه در مجلس روضه نشسته 
باشیم، با صدای بلند و بی خجالت زدیم زیر گریه. فضای غریبی بود. فیلم را نه 
دوستان اصلاح طلب دوست داشتند و نه حزب اللهی های تند. اصلاح طلبان 
از  هم  تند  حزب اللهی های  و  می دانستند  خشونت  کردن  تئوریزه  را  فیلم 
متلک های صریح حاتمی کیا آزرده خاطر بودند. این وسط حال و روز ما که نه 
این طرفی بودیم و نه آن طرفی، دیدنی بود. هم از چزاندن مامور امنیتی که 
از منظر ما مظهر عقل عافیت اندیش بود، خوشحال می شدیم و هم آن جا که 
حاج کاظم می گفت: خیبری سوز داره، ولی دود نداره، ته دلمان غنج می رفت. 
یادش به خیر با زنده یاد علی معلم چقدر سر این فیلم بحث کردیم. خیلی سال 
گذشت تا فهمیدم حق با علی معلم است. علی آقا- ما این جوری صداش 
می کردیم- می گفت: حاتمی کیا دارد سرتان را کلاه می گذارد. شما اگر حقیقتا 
طرف مردمید، باید طرف صاحب آژانس باشید. او به حاج کاظم می گوید: اگر 
رفتی جنگیدی، چرا منتش را سر مردم می گذاری؟ در ثانی این چه جور قهرمانی 
است که مردم را به گروگان گرفته است. نمی شود هم دم از مردم زد و هم 
مردم کوچه و بازار را به گروگان گرفت. خیلی سال طول کشید تا پی به درستی 
آقا ببرم. روحش شاد. بعدها چند باری در این باره چیزهایی  حرف های علی 
نوشتم، بلکه جبران مافات کرده باشم. یک بار هم نوشتم ما به اشتباه گمان 
اگر یک قهرمان داشت،  آن فیلم  می کردیم قهرمان فیلم حاج کاظم است. 

عباس بود که می گفت من اگر به جبهه رفته ام، برای رضای خدا رفته ام.
یادش به خیر. جشنواره سال 76 هرچه بود، گرم بود و پرشور. شاید هم ما 
در آن روزگاران گرم و پرشور بودیم. نمی دانم. اما فقط حس نوستالژیک ما 
نیست که آن سال ها را دوست داشتنی جلوه می دهد. یک بار دیگر بنشینیم 
و فیلم های مهم همان سال ها را مرور کنیم و قیاس کنیم با فیلم های مهم 
این سال ها. و اصلا فیلم کارگردان های مهم آن سال ها را با فیلم های الانشان 
مقایسه کنیم. چیز مهمی این وسط غیبش زده. شاید حق با فروغ است که 

روزگاری در مقام یک کاهنه پیش گو سرود:
خورشید مرده بود

و هیچ کس نمی دانست
که نام آن کبوتر غمگین

کز قلب ها گریخته، ایمان است.
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گفت و گو با کاوه صباغ  زاده، کارگردان »رمانتیسم عماد و طوبا«
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